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Za~nimo z mislijo pisatelja Milana
Dekleve iz ene njegovih pesmi: »Huj{i
smo od Tatarov; polizali bi sok vseh
bitij in {e bi stali razkorak, hlastavi!«
Komu je to namenjeno? Vsem nam v
opomin, kajti zagotovo se kdaj v `iv-
ljenju znajdemo v situaciji, da koga
ogro`amo ali jemljemo, kar ni na{e, pa
naj gre za ljubezen ali materialne
dobrine. ^e to po~ne oblast, pa {e
na~rtno, kot dela v primeru Taluma, se
s tem ru{ijo eti~ne norme v dru`bi,
kjer je o~itno vse dovoljeno.  

Ko boste brali te vrstice, bo ostal le {e
slab teden do odlo~ilne seje skup{~ine
Taluma, na kateri namerava ve~inski
lastnik imenovati dva nova ~lana
Nadzornega sveta in tako odpreti pro-
sto pot do zamenjave vodstva tovarne.
Poleg vseh argumentov na to temo, ki
so `e bili objavljeni na straneh
Aluminija, objavljamo tokrat dokaj
obse`no anketo, ki smo jo opravili
med zaposlenimi. Odzvali so se tudi
vodje DE in slu`b ter v svoji izjavi po
strokovni plati podprli vodstvo Ta-
luma.

Predsednika Uprave mag. Danila
Topleka smo zaprosili, da nam po-
drobneje pojasni stanje in razkrije
namere glede ohranitve normalne
proizvodnje v Talumu, zlasti zato, ker
se je odlo~il, da v podporo slovenske-
mu gospodarstvu tudi sam vstopi v
politiko. Morda vas bo to presenetilo,
vendar ne pozabimo, da je Toplek

~lovek dejanj in je vedno poudarjal, da
ne bo dovolil propada Taluma. Ali mu
bo tudi tokrat uspelo?

Mnenja za anketo smo pridobili v
neposrednih pogovorih z zaposlenimi,
nekateri pa ste svoja stali{~a posre-
dovali po elektronski po{ti. Treba je
povedati, da so sodelovali zaposleni,
ki niso na visokih polo`ajih v podjetju
in izhajajo iz razli~nih delovnih okolij.
Prepri~ani so, da so prav vlaganja v
proizvodnjo in razvoj jamstvo za
bolj{e pla~e in ohranitev delovnih
mest. Zato so ogor~eni nad dejstvom,
da bi nekdo rad poru{il to pridobljeno
varnost. [e bolj pa so ob~utljivi na
dose`ene  medsebojne odnose ter na
druge tradicionalne vrednote, ki smo
jih v Talumu ohranili, kljub temu da
smo ustvarili moderno podjetje in eno
najsodobnej{ih tehnologij proizvodnje
in predelave aluminija v Evropi.
Zaposleni tovarno jemljejo kot svojo
in na njenem vrhu `elijo videti
strokovnjaka – prav to pa predvsem
priznavajo tudi predsedniku uprave
Danilu Topleku.  

Morda nam bodo o~itali, da se vra~a-
mo v ~ase, ko so bile tovarne »na{e«,
in da `elimo vedeti, kam gre ustvarjeni
dohodek. Morda jih motita pripadnost
in medsebojno zaupanje v Talumu,
~eprav bi morali vedeti, da to ni le
edinstvena ~love{ka vrlina, ampak tudi
metoda za u~inkovito vodenje in
upravljanje. V razvitih dru`bah so to `e

zdavnaj spoznali in uresni~ujejo pred-
vsem vizijo, ki temelji na spo{tovanju
dela in znanja, pri ~emer pa ne vidijo
ni~ slabega v tem, da zaposleni ~utijo
tovarno in `ivijo z njo. Zato je dobro-
do{la misel anketiranih o na{em Talu-
mu. Gre za dru`bo prihodnosti, dru`bo
razvoja in skrbi za zaposlene.  

Proizvajamo tudi `e ~etrti milijon ton
aluminija, nam je sporo~il vodja 
elektrolize dr. Zlatko ^u{: »Kot zani-
mivost vam sporo~am, da bo danes,
31. 7., ob 18. uri v Talumu proizve-
denih 33  mmiilliijjoonnee ton aluminija.« Prav
je, da nam ta datum in ura ostaneta v
spominu. Omenimo {e, da smo do leta
1984, ko je vodenje tovarne prevzel
Danilo Toplek, proizvedli le en milijon
ton aluminija. V {tiriindvajsetih letih,
ko vodi tovarno on, je bilo torej
proizvedenega dvakrat ve~ aluminija
kot v tridesetih letih pred tem. A to je
samo elektrolizni aluminij, ~e {tejemo
zraven {e pretaljevanje, je razlika {e
ve~ja. Ne glede na pozitivne rezultate
in nenehno prilagajanje podjetja
potrebam na trgu dela in storitev pa {e
vedno obstajajo razli~ne te`nje po
zamenjavi uspe{nega vodstva. x

Tovarna prihodnosti

UVODNIK

IVO ERCEGOVI]
GLAVNI UREDNIK

»/.../ to ni le edinstvena
~love{ka vrlina, ampak tudi
metoda za u~inkovito 
vodenje in upravljanje.«
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Spo{tovane sodelavke, spo{tovani
sodelavci!

Lansko leto smo prav v avgustu
za~enjali intenzivne priprave na izved-
bo projekta, ki smo ga na~rtovali `e
dalj ~asa. Za~eli smo s pripravami za
fizi~no uga{anje pe~i v elektrolizi B,
saj v zaostrenih razmerah oskrbe z
elektri~no energijo in ob okolje-
varstvenih zahtevah ni bilo mogo~e
ra~unati na njeno uspe{no obratova-
nje tudi v prihodnjih letih. Verjamem,
da nikomur med nami ni bilo lahko pri
srcu, toda zavedali smo se, da lahko le
na ta na~in in ob realizaciji projekta
pretapljanja odpadnega aluminija
zagotovimo osnove za nadaljnji obstoj
in razvoj Taluma. Kar smo za~eli, smo
tudi izpeljali: elektroliza B je zaprta,
pridobili smo okoljevarstveno dovo-
ljenje, re{ili problem zaposlitve ve~ine
delavcev iz elektrolize B, uporaba
odpadnega aluminija se pove~uje,
prav tako tudi proizvodnja odlitkov.
Seveda nas ~aka {e ogromno dela,
u~enja, odrekanj in vlaganj, da bomo
dosegli vse cilje, ki smo si jih zadali
na za~etku  projekta. Za njihovo reali-
zacijo pa bo poleg vsega zgoraj
na{tetega in ~asa potrebna predvsem
ustrezna »klima« v vodstveni in
strokovni ekipi ter med vsemi
zaposlenimi.
^e kdo misli, da smo bili ob tem
dele`ni kakr{ne koli pomo~i na{ega
lastnika, se krepko moti. Ne pomo~i
ne priznanja, temve~ ravno obratno!
Dr`ava, ki svoje lastni{tvo v Talumu
uveljavlja prek podjetja Eles, je v zad-
njih {tirih letih posku{ala na vse
mo`ne na~ine ovirati na{e delo, ovirati

razvojne na~rte in vna{ati razdor v

delovni kolektiv. 

Predsednik Nadzornega sveta Taluma

ni nikoli na{el dovolj ~asa, volje in

znanja za poglobljeno razpravo o

nobeni za razvoj Taluma pomembni

temi, ni pa mu ga manjkalo za obrav-

navo razli~nih  »anonimk« (narekovaj

zato, ker je izvor teh pamfletov po-

znan). Nisem toliko naiven in politi~no

nepismen, da bi me to presenetilo, {e

posebej ob dejstvu, da jim je propadel

poizkus, ko so me `e pred tremi leti

`eleli z obljubami in gro`njami prisili-

ti k odstopu. To, da nobena od rednih

in izrednih revizij ni odkrila prav

ni~esar spornega v na{em poslovanju,

je bilo za marsikoga veliko razo~aran-

je. Enostavno ni bilo argumenta za

zamenjavo vodstva in velikega dela

strokovne ekipe! 

Ob pomanjkanju argumentov in ob
spoznanju, da ~isto vsak ~lan Nad-
zornega sveta ni ve~ pripravljen sledi-
ti slepemu politi~nemu pritisku, so
za~eli postopek zamenjave po nji-
hovem mnenju neposlu{nih ~lanov
Nadzornega sveta. Samo na ta na~in si
lahko zagotovijo dosego osnovnega
cilja, to je ru{enje Uprave Taluma,
spremembo sestave ekipe strokovnih
delavcev in prevzem Taluma.

VVeerrjjeettnnoo  ssee  mmaarrssiikkddoo  sspprraa{{uujjee,,  kkaajj  ssoo
pprraavvii  mmoottiivvii  zzaa  ttoo  ppoo~~eettjjee  iinn  kkddoo  ssoo
nnjjeeggoovvii  ppoobbuuddnniikkii??

Talum je eno od ve~jih podjetij, ki je
{e vedno v lasti dr`ave in predvideno
za lastninjenje. Sam sem v zadnjih
letih zaznal dokaj velik interes za
nakup Taluma. Med interesenti so bila
mnoga resna podjetja iz na{e panoge,
ne manjka pa tudi vrsta me{etarjev, ki

se posku{ajo s pomo~jo pred-
stavnikov vladajo~e politike prisliniti k
takemu poslu. Med slednjimi je {e
posebej dejaven »velik strokovnjak za
aluminijsko industrijo«, kot se rad
predstavlja (v ~asu dela v Talumu
sicer poznan po vrsti druga~nih karak-
teristik), ki s pomo~jo t. i. »lobistov«
in strankarskih kolegov ponuja Talum
po svetu. Sam? Na lastno pobudo?
Brez vednosti slovenske vlade?  

PPrreepprrii~~aann  sseemm,,  ddaa  nnee!!  

Stali{~e Uprave in ve~ine strokovne
ekipe Taluma, da je pri lastninjenju
Taluma treba biti previden, je po-
znano. ^e bi bodo~i lastnik sledil le
kratkoro~nim ciljem, lahko to pomeni
konec razvoja in konec na~rtov o
dolgoro~ni proizvodnji na lokaciji
Taluma. To je stali{~e, ki ni pogodu
na{im sedanjim lastnikom. Ker jim je
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Ko si jezen, {tej do {tiri. 
Ko si zelo jezen – preklinjaj!1

VODSTVO

PREDSEDNIK UPRAVE 
MAG. DANILO TOPLEK
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ve~ kot o~itno jasno, da stali{~a ne
bomo menjali – je pa~ treba menjati
nas!  Ob tem kot dodatno orodje
uporabljajo {e energetsko oskrbo
Taluma, saj je vrednost podjetja brez
zagotovljene oskrbe z elektri~no
energijo (seveda le v ~asu prodaje)
druga~na kot v primeru `e sklenjene
ve~letne pogodbe. 

KKaakkoo  jjiimm  llaahhkkoo  ttee  nnaakkaannee  pprreepprree~~iimmoo??

Formalno in kratkoro~no zelo te`ko,
saj razpolagajo s 85 odstotki glasoval-
nih pravic in lahko izglasujejo
prakti~no vse, kar si zamislijo. Le
malo ve~ znanja in manj podcenjeva-
nja, kot so ga pokazali doslej, morajo
vlo`iti v svojo ne~edno »raboto«, pa
bodo sre~ni zmagovalci! 

TTooddaa  kkddoo  bboo  ppoorraa`̀eenneecc??

Sedanja Uprava Taluma? Strokovna
ekipa Taluma? V Talumu in njegovih
odvisnih dru`bah zaposleni? Zaposle-
ni v dru`bah, katerih velik del poslo-
vanja je vezan na Talum? Celotno
okolje, ki je raslo in se razvijalo skupaj
s Talumom? Bojim se, da vsak od na-
{tetih in vsi skupaj!
Pa vendar obstaja na~in, da jim jasno
in glasno povemo, da se s takim pod-
cenjevalnim in neodgovornim ravna-
njem sedanje politike ne strinjamo in
da ga ne mislimo {e dalje podpirati! Za
vse, kar `elijo po odstranitvi za njih
neustrezne Uprave Taluma in dela
strokovnih delavcev narediti, potrebu-
jejo ~as. In ta ~as  lahko dobijo le na
volitvah! Ste jim ga vi {e vedno pri-
pravljeni dati?
Sam sem se odlo~il, da niti po
naklju~ju ne. Nasprotno! Vse dogaja-
nje zadnjih {tirih let, ko se je politika
za~ela tako agresivno in brezsramno
vrivati v prav vse pore na{ega `ivljen-
ja (Talum torej pri tem ni nobena izje-
ma!), me je privedlo do odlo~itve, da
reagiram aktivno, da namesto vloge
v~asih bolj, v~asih manj nerga{kega
sopotnika politike sprejmem izziv in ssee
vvkklljjuu~~iimm  vv  pprriizzaaddeevvaannjjaa  zzaa  sspprreemmeemm--
bbee. Kot ste mnogi med vami verjetno
`e obve{~eni, sem se odlo~il kandidi-
rati na leto{njih parlamentarnih volit-
vah v 11. volilnem okraju 8. volilne
enote na listi Socialnih demokratov.
Alternativni program Socialnih de-

mokratov po mojem prepri~anju pred-
stavlja pravo alternativo sedanji vlada-
jo~i politiki in obeta spremembe, ki
naj bi vodile k moderni socialni dr`avi.
Tudi ljudje, ki vodijo to stranko in
sodelujejo z njo, vlivajo zaupanje. Na
listi Socialnih demokratov v na{em
okolju (10. volilni okraj) kandidira {e
en Talumovec – mladi sociolog Dejan
Levani~. Predstavlja prav to, kar po
mojem mnenju na{i politiki manjka:
mlade ljudi s sve`imi idejami in z ne-
obremenjenim pristopom k re{evanju
problemov. Ljudi, ki jemljejo politiko
kot zahteven in odgovoren poklic.
Vsekakor pa `elim poudariti naslednje:
mmoojjaa  ooddlloo~~iitteevv  zzaa  kkaannddiiddaattuurroo  nnee
ppoommeennii,,  ddaa  ppuu{{~~aamm  TTaalluumm  nnaa  cceeddiilluu..
NNaasspprroottnnoo!!  Ob dejstvu, da bo politika
o~itno krojila usodo Taluma vsaj {e
tako dolgo, dokler bo dr`ava njegov
prete`ni lastnik, in ob ve~ kot o~itno
izra`enih namerah sedanjih oblast-
nikov sem moral sprejeti odlo~itev, kot
sem jo! V primeru zmage sedanje
opozicije in zamenjave sedanje poli-
ti~ne oblastni{ke opcije bomo lahko
prepre~ili nadaljevanje tak{ne politike
do Taluma, kot smo ji bili pri~a doslej.
Vse drugo pa znamo, tako kot vedno,
re{iti sami!
Va{a podpora kandidatom Socialnih
demokratov je lahko pri tem odlo~ilna!   
Odlo~itev je – kakor se za demokraci-
jo tudi spodobi – vsekakor na{a, ven-
dar so na{e tudi posledice! In prav je,
da se obojega zavedamo.
Ob koncu bi `elel vseeno omeniti ne-
kaj zame osebno pozitivnega in pou~-
nega v tej sicer v celoti negativni
zgodbi. ^e kdaj, potem takrat, ko si v
te`avah, spozna{ prave obraze ljudi, za
katere si bil vse do takrat zmotno
prepri~an, da jih pozna{. V pozitivnem
in v negativnem! Vesel sem, da je bilo
prvih mnogo ve~ kot drugih!  Obojim
hvala!
Pa {e ena za vse nas, ki nam {tetje do
{tiri ni pomagalo: »^e ho~e{ nekoga
imenovati pes, prej pomisli, ali si kaj
takega sploh zaslu`i.«2 x

1 M. Twain
2 M. Eile: »Mysli psa Fafika«
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^lanki, intervjuji in drugi prispevki v junijski in julij-
ski {tevilki Aluminija povzemajo kronologijo dogod-
kov in izra`ajo komentarje v zvezi z ravnanjem ve~in-
skega delni~arja ter stali{~a ~lanov Nadzornega sveta.
Svoje mnenje ob tem dogajanju `elimo povedati tudi
vodje DE in slu`b.
Vizijo in strategijo dru`be posku{amo vodje DE in
slu`b skupaj z Upravo uresni~iti v polni meri, tako da
bi bili rezultati poslovanja ~im bolj{i. Kot posamezni-
ki se ~utimo odgovorne, da vsak svoje delo opravi
strokovno maksimalno dobro, v povezavi z vsemi
drugimi pa optimalno, ker je tako koristno za vse.
Dru`ba Talum je po ve~ letih osebnih prizadevanj
vseh zaposlenih, s pravimi poslovnimi odlo~itvami, z
znanjem in investicijami dosegla zavidljivo raven
kakovosti, okoljske skladnosti, varnosti in zdravja pri
delu ter tako postavila osnovni temelj za t. i. trajnosti
razvoj dru`be, kjer si na skupnem polju razvoja poda-
jajo roke ekonomika, okolje in sociala.
Uprava s predsednikom na ~elu je v mandatih, ki so
ji bili zaupani, znala in zmogla sprejeti vse izzive, ki
so jih prednjo postavile dr`ava kot lastnica in vedno
ostrej{e tr`ne razmere. Nenazadnje o uspe{nosti
Uprave in s tem dru`be v celoti govorijo tudi zapisane
izjave na{ih nadzornikov. @elimo, da se dru`bi omo-
go~i nemoteno uspe{no, resno in odgovorno delo v
smeri nadaljnjega razvoja ter uresni~evanje ciljev, ki
smo si jih postavili. x

@elimo, da se
dru`bi omogo~i
nemoteno
uspe{no, resno in
odgovorno delo

IZJAVA ZA JAVNOST

VODJE DELOVNIH ENOT IN SLU@B



OOllggaa  KKaammppll

RRaazzppoorreejjaannjjee  ddoobbii~~kkaa  ppoo  mmeerrii  llaassttnniikkaa

Delam kot komercialistka. V Talum
sem pri{la leta 1989. Vsak lastnik izbi-
ra nadzornike tako, da prek njih lahko
uresni~uje ssvvoojjee  iinntteerreessee, vse pa ka`e,
da v primeru Taluma ni bilo tako.
Zakaj zamenjati nadzornike in vodst-
vo v podjetju, kjer so rezultati poslo-
vanja dobri in ki ima tudi jasno zas-
tavljene cilje za prihodnost, ni kaj do-
sti ugibati. To je verjetno razporejanje
dobi~ka po meri lastnika in lastnin-
jenje Taluma.

SSllaavvkkoo  FFaajjffaarr

LLjjuuddjjee  ssee  zzeelloo  bboojjiijjoo  pprrooppaaddaa  ttoovvaarrnnee

V Talumu sem od leta 1989 in nepre-
kinjeno delam v livarni kot livar na raz-

li~nih delih, ki so se spreminjala z
razvojem tehnologije. Glede namena
lastnika, da zamenja vodstvo, mislim,
da se to ne sme zgoditi. Saj ne gre
samo za izgubo na{ih delovnih mest,
ampak je problem veliko {ir{i, ker je
celotno podro~je odvisno od tovarne.
Zakaj bi izgubili delo? Zato, ker ne ver-
jamemo, da bi kdo drug lahko tako
skrbel za proizvodnjo in delavce, kot je
to bilo dose`eno z dolgotrajnim in
strokovnim delom sedanjega vodstva.
Pokvarili bi tudi slogo, ki sedaj vlada
med delavci. Moram povedati, da se
ljudje zelo bojijo propada podjetja in
tega se na{i lastniki sploh ne zavedajo.

MMiirraann  JJeezzaa

NNaa{{  TTaalluumm

Moj prvi delovni dan je bil v za~etku
avgusta leta 1983 v takratni TGA. Tre-

nutno sem vodja laboratorija za meri-
tve v DE Energetika. Ko sem se
zaposlil, mi je o~e, ki je `e vrsto let de-
lal v TGA, dejal, da ~e bom dobro
delal, si bom tudi jaz lahko tukaj slu`il
kruh do upokojitve. Dana{nji Talum se
je gradil iz generacije v generacijo in
postal eno redkih podjetij, ki ne gleda
samo na dobi~ek, ampak zna skrbeti
za svoje ljudi. Zato ga tudi vsi imenu-
jemo na{ Talum. Vodilna politi~na
srenja pa danes pritiska prek predsed-
nika Nadzornega sveta, da bi zamenjali
dva ~lana sveta. S takim na~inom
poizku{ajo pokoriti vodstvo ter ogroz-
iti nadaljnji razvoj in obstoj tovarne.
Zaposleni se s takimi odlo~itvami ne
strinjamo in se po~utimo ogro`ene.
Upam, da se bo ta poletna juha do
jeseni ohladila in da bo po volitvah
na{ obstoj odvisen samo od nas
samih in od dobrega dela. Konja, ki
dobro vle~e, ne zamenja{!

MMiirrkkoo  SSaammbboolleecc

KKddoorr  ooggrroo`̀aa  pprrooiizzvvooddnnjjoo,,  ttuuddii  ppllaa~~  nnee
mmoorree  zzaaggoottoovviittii

V tovarno sem pri{el leta 1989 in ves
~as delam v DE Anode. Trenutno
opravljam dela pri poslu`evanju
stikalnih naprav. Nastalo situacijo
spremljam v medijih, najbolj v Alumi-
niju, ker me zanima, kam vse to gre.
Najprej `elim povedati, da je nenor-
malno menjati vodstvo brez razloga,
pa {e pred iztekom mandata. To
{koduje tudi dr`avi, saj gre za velike
stro{ke. Vsem v Talumu so jasni
rezultati, razvojni in drugi cilji, ki jih je
postavilo sedanje vodstvo. Spremem-
ba tega stanja lahko ima zelo slabe
posledice za nas delavce, saj se lahko
zgodita privatizacija in zapiranje dolo-
~enih obratov. Anode so lahko prve na
udaru. V Talumu ni idealno, tudi s
pla~ami ne moremo biti zadovoljni,
vendar imamo {tevilne druge ugod-
nosti, dobre odnose, posebej pa
varnost za prihodnost. Ljudje, ki jih
nastavi politika, lahko obljubijo kar
koli, pa jim ne morem verjeti, ker kdor
ogro`a proizvodnjo, tudi pla~ ne more
zagotoviti. Sedanja oblast ne dr`i svo-
jih obljub in delavci smo vedno bolj
nemo~ni, {e na{o slogo ho~ejo razbiti.
Toda ~e bo treba braniti dose`eno, se
bomo za Talum znali boriti.

SSeerrggeejj  DDoonnaajj

OO~~iittnnoo  ggrree  zzaa  sskkrriittee  nnaammeennee  llaassttnniikkaa

Delam kot livar od leta 1990. Mislim,
da ima na{ lastnik »nekaj za bregom«,
o~itno gre za neki skrit namen, da si to
upa delati. Pravice lastnika gor ali dol,
kaj pa mi? Morda gre za privatizacijo,
pri ~emer delavci vedno pridejo na

Talum mora voditi velik 
strokovnjak, ~lovek z visoko
moralo

ANKETA

IVO ERCEGOVI]
FOTO: SRDAN MOHORI^, 

IVO ERCEGOVI]

Smo v ~asu pomembnih odlo~itev na{ega lastnika glede vodenja Taluma, zato smo dali besedo zaposlenim, da o tem pove-
do svoje mnenje. Nekateri so svoje komentarje posredovali po elektronski po{ti, ve~ina pa v pogovoru. Iz besed lahko
razberemo splo{no razpolo`enje, ki vlada v Talumu, in ga primerjamo s svojim.

Olga Kampl Slavko Fajfar Miran Jeza Mirko Sambolec
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slab{e. Nih~e ne bo kupil tovarne za-
radi nas, ampak zaradi sebe, in lahko
jo zapre ali dela, kar ho~e. Lastniki so
bogovi. Sedaj smo vsi delavci v
Talumu izena~eni, zato so odnosi
dobri. Nekdo to lahko hitro poru{i, ~e
enim da ve~, drugim manj. Povem
vam, da je lahko samo slab{e.

MMiillaann  KKllaajjnn{{eekk

LLaassttnniikkaa  zzaanniimmaa  llee  ddoobbii~~eekk

V tovarno sem pri{el `e davnega leta
1977 in delam v DE Vzdr`evanje pri
vzdr`evanju elektrolize. Vsa dogajanja,
ki jih ob~utim kot delavec Taluma,
razumem kot zelo ignorantski odnos
ve~inskega lastnika do lastnine, do
katere je pravzaprav pri{el, po mojem
mnenju, na ~uden na~in. Lastnika
pravzaprav ne zanima drugo kot
dobi~ek, pa naj bi ta bil dose`en z alu-
minijem ali brez njega. S tem, kaj vse
se na ta aluminij navezuje, se pa ne
obremenjuje.
Upam, da bo Uprava Taluma z rezultati
in argumenti dovolj prepri~ljiva, nad-
zorniki pa pri svojih odlo~itvah preu-
darni, da bomo svoje uspe{no delo
lahko nemoteno nadaljevali.
Vendar pa, ve se, kdo ima v rokah
{karje in platno …

BBrraannkkoo  GGrroobbeell{{eekk

SSeemm  pprroottii  tteemmuu,,  ddaa  ppoolliittiikkaa  ppoosseeggaa  vv
ssttrrookkoo

V Talumu sem zaposlen od leta 1984.
Delam v strojni delavnici DE Vzdr`e-
vanje v skupini varilcev. Vsa leta
spremljam razvoj in ugotavljam, da v
podjetju sledimo razvoju tehnologije
proizvodnje in predelave aluminija v
svetu, vendar brez vklju~itve vseh
zaposlenih in nenehnega izobra`eva-
nja ob prizadevanjih vodstva podjetja
tega ne bi dosegli. Delovne razmere so
se v teh letih precej izbolj{ale, vendar
{e obstajajo dela, ki zelo {kodujejo
zdravju in za katera ni zanimanja pri
mlaj{i generaciji, kot na primer varje-
nje, saj ni ustrezno nagrajeno. Vodstvo
podjetja zaslu`i pohvalo, saj je v regi-
ji ohranilo veliko delovnih mest in
spodbuja k zdravemu na~inu `ivljenja. 

NNee`̀iikkaa  LLeennaarrtt  

KKoommeennttaarr  ttrreennuuttnneeggaa  ssttaannjjaa  jjee  iizzrreeddnnoo
ttee`̀eekk

Delam v nabavni slu`bi kot komercia-
listka nabave v uvoznem oddelku. V
Talum sem pri{la leta 1984, istega
leta, kot je Danilo Toplek prevzel krmi-
lo tovarne, s katerim je zelo dobro
krmaril skozi viharje in mimo velikih
~eri. Vsak dan sem lahko sledila pozi-
tivnim spremembam v rasti Taluma in
vsemu, kar se je dogajalo v proizvod-
nji in v slu`bah. Podroben komentar
trenutnega stanja je izredno te`ek,
lahko pa odkrito zagotovim, da sem
odlo~no proti zamenjavi vodstva, ki bo
imela vpliv na prihodnje poslovanje
Taluma.

PPeetteerr  BBoommbbeekk

NNiimmaamm  bbeesseedd

V tovarni sem od februarja 1987 in
sedaj delam kot koordinator v DE Kon-
trola kakovosti. Kar se ti~e mojega
mnenja o nameravanih spremembah v
Talumu, nimam besed. Vsi, ki smo po
svojih mo~eh ustvarjali Talum, dobro
vemo, kak{na je bila tovarna, preden
je nastopil sedanji predsednik mag.
Danilo Toplek, in kak{na je danes.
Politikanti tega ne bodo nikoli razume-
li in tudi ni treba, dovolj je le, da
ostanemo enotni in dosledni pri svo-
jem delu.

JJaannii  SSoorr{{aakk

UUkkrreeppii  bbooddoo  ppoovvzzrroo~~iillii  ddeessttaabbiilliizzaacciijjoo
iinn  uuppoo~~aassnniillii  rraazzvvoojj  ppooddjjeettjjaa

V Talumu sem zaposlen `e 22 let, od
tega najve~ v elektrolizi B. V teh letih
se je tovarna zelo posodobila in izved-
la veliko novih projektov s svojim last-
nim znanjem in izku{njami. Tovarna
posluje uspe{no in ima dober razvojni
na~rt za prihodnost. Veliko odgovor-
nost v teh letih je imelo vodstvo pod-
jetja, saj uresni~uje svoje naloge in
dosega ugodne rezultate poslovanja. V
tem ~asu smo modernizirali in uredili
tovarno, ki je lahko vzor marsikomu v
bli`nji in {ir{i okolici. Kot delavec in

pripadnik Taluma te`ko ocenjujem de-
lo nadzornikov sveta Taluma. Vem, da
ima vsak lastnik podjetja nekak{ne
svoje interese. Ne verjamem, da je
menjava dveh ~lanov Nadzornega
sveta, ki podpirata vodstvo podjetja, in
posledi~no zamenjava vodstva Uprave
prava odlo~itev. Zato me skrbi, da bo-
do omenjeni ukrepi povzro~ili destabi-
lizacijo in upo~asnili razvoj podjetja.
Tak{na dogajanja neugodno vplivajo
na zaposlene v Talumu in ustvarjajo
neugodno klimo. Zato je zame razvoj
dogodkov, ki bodo sledili tem odlo~it-
vam, izjemno pomemben. Mislim, da
je zelo pomembna prisotnost ljudi iz
doma~ega okolja tako v vodstvu kot v
nadzornem svetu.

JJaannkkoo  TTuurrkk

NNaajj  TTaalluumm  oossttaannee  ppoonnooss  zzaappoosslleenniihh

Zaposlen sem v DE Ulitki kot vodja
operativne priprave dela. Nekdanji
TGA in danes Talum daje kruh `e drugi
generaciji v moji dru`ini. Talum je
moja prva zaposlitev, imam pa 19 let
delovne dobe. Aktivno spremljam
celovito preobrazbo Taluma, in to tako
tehnolo{ko kot vizualno, za kar ima
sedanje vodstvo Taluma velike zaslu-
ge. @elim si, da bi bil Talum tudi v
prihodnje ponos zaposlenih in Drav-
skega polja.

Peter Bombek

Ne`ika Lenart

Branko Grobel{ek

Milan Klajn{ek

Sergej Donaj

Janko Turk

Jani Sor{ak
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SSiillvvoo  ZZaajjcc    

NNiikkoollii  ssee  nniisseemm  ttoolliikkoo  uukkvvaarrjjaall  ss  ssvvoojjoo
pprriihhooddnnoossttjjoo  kkoott  sseeddaajj

V Talumu sem `e 20 let, delal sem kot
livar, sedaj pa sem zaposlen v pripravi
del, vendar se {e nikoli nisem toliko
ukvarjal s svojo prihodnostjo kot
sedaj. Zakaj? Zato, ker so po mojem
mnenju vse aktivnosti za zamenjavo
nadzornikov namenjene zamenjavi
uprave, ne oziraje se na prihodnost
podjetja in nas, ki smo v njem zapo-
sleni. Napovedane menjave se mi
zdijo podobne lo~itvi med zakoncema,
ki se morata kljub uspe{nemu in vzor-
nemu zakonu lo~iti zaradi {tevila let, ki
sta jih pre`ivela v zakonu.

RRoobbeerrtt  MMeerrllaakk  

VVllaaddaa  bbii  mmoorraallaa  oonneemmooggoo~~iittii  ttaakk{{nnee
nnaammeerree

V podjetju sem pribli`no 13 let in
delam kot tehnolog v elektrovzdr`e-
vanju. Dela Nadzornega sveta in vod-
stva ne morem komentirati in ocenje-
vati, saj ga ne poznam. Najbolj sem s
tem seznanjen prek prispevkov v
na{em ~asopisu Aluminij, pa tudi sam
kaj vidim. Poslovanje Taluma je pozi-

tivno, ogromno se investira v nove
obrate itd. Po mojem lai~nem mnenju
je delo Nadzornega sveta in vodstva
Taluma ve~ kot odli~no. V vseh teh
letih se je Talum skorajda obnovil in
dogradil v urejeno in ~loveku prijazno
podjetje. Talum je lahko vzor mar-
sikateremu drugemu podjetju pri nas v
Sloveniji in drugod po Evropi. Social-
ne varnosti ne nudi samo zaposlenim
v podjetju, ampak tudi vsem drugim,
ki so neposredno in posredno poveza-
ni s podjetjem. Zato bi bilo dobro pod-
jetje ohraniti tak{no, kot je, in ga v pri-
hodnosti {e obnavljati in izbolj{evati v
vseh pogledih. Direktorja Elesa bi
vlada morala onemogo~iti pri njego-
vih namerah, ne pa da mu daje potuho,
ki temelji na napa~ni oceni o nestro-
kovnosti ~lanov Nadzornega sveta.
Zaskrbljeni smo, saj poznamo zgodbe
o podjetjih, ki so morala v prisilni
ste~aj zaradi tak{nih stvari. 

IIggnnaacc  KKiiddrrii~~

VViiddeettii  jjee,,  ddaa  ssoo  zzeelloo  kkrraattkkoovviiddnnii

V tovarni sem od leta 1976, trenutno
delam kot tehnolog v enoti za plin,
vodo in paro. Res se malo ~udim, da
se na{i lastniki venomer trudijo za-
menjati na{e vodstvo, ~eprav vsi ve-
mo, da delamo dobro, da je bilo v to-

varni ogromno narejenega na vseh
podro~jih. Vsi, sploh starej{i vemo,
kak{na je bila tovarna pred 23 leti in
kak{na je danes. Mogo~e bi bilo
dobro, da bi se na{i lastniki ali pred-
sednik Nadzornega sveta malo poglo-
bili v zadeve tovarne, ne pa da samo
nemo delajo na tem, da se bodo
nekomu ma{~evali in dokazali svojo
mo~. Seveda jih tudi ne zanimajo
posledice takih dejanj. Vse to se
pospe{eno dogaja sedaj, tik pred
volitvami, ko pa se njim lahko zgodi
isto. Videti je, da so zelo kratkovidni.

JJoo`̀ee  LLeesskkoovvaarr

ZZrruu{{iittii  hhoo~~eejjoo  rraazzvvoojjnnoo  ssttrraatteeggiijjoo
TTaalluummaa

V Talumu sem od leta 1981, trenutno
opravljam fizikalne meritve in kontrolo
meril. @e ve~ kot 50 let je Talum eden
glavnih nosilcev gospodarstva v na-
{em okolju. Z dobrim vodstvom je v
zadnjih dvajsetih letih dosegel velik
preobrat v ekologiji, porabi energije,
predvsem pa v tehnologiji pridobiva-
nja in predelave aluminija. Glede na to
se mi zdi menjava dveh nadzornikov
NS zaradi nekih politi~nih tez posa-
meznikov, ki ho~ejo zru{iti vodstvo in
z njim vso razvojno strategijo Taluma,
zelo neprimerna. Bojim se, da bi se z
velikim pohlepom po dobi~ku razvoj
Taluma ustavil.

VVeerraa  IInnkkrreett

SS  kkoomm  jjee  ppootteemm  sspplloohh  kkaajj  nnaarroobbee??

Z veseljem sem {la na letni dopust z
mislijo na{ih odgovornih, naj mi bo
prijetno. Pa mi je po~itni{ko vzdu{je
hotelo pokvariti pisanje po ~asopisih
in blatenje vodstva in dveh ~lanov

Nadzornega sveta. Nekje v ozadju pa
mi »kljuva«, da je stanje na podro~ju
poslovanja in vodenja Taluma zado-
voljivo, pa se spra{ujem, s kom je
potem sploh kaj narobe. Niti pomisli-
ti si ne upam, da bi nam nekdo, ki ne
»diha« z nami, lahko {kodil s tem, da
brez utemeljenega razloga zamenja
dva ~lana Nadzornega sveta, ki sta
»zlita« s Talumom, ki daje mo`nost
pre`ivetja tolikim dru`inam na{e {ir{e
okolice. Po vseh letih, ki sem jih od
leta 1975 pre`ivela v tovarni, v slu`bi
za plan in analize, upam, da bo zmagal
razum politikov, ki jih `e vrsto let
prepri~ujemo z razvojem tovarne, z
lastnim znanjem in odli~nim vode-
njem in jim dokazujemo, da je to na{e
in da naj na{e tudi ostane. [e vedno
mi je v ponos, tako kot ve~ini zaposle-
nih, povedati, da stojimo za na{im
vodstvom in ga podpiramo pri odlo-
~itvah.

SSllaavvkkoo  KKrraajjnncc  

TToovvaarrnnaa  jjee  zzrraassllaa  iizz  ddeellaavvssttvvaa

V tovarni sem od leta 1986 in ves ~as
delam v livarni. S tovarno sem zelo
povezan, tudi moj o~e je tukaj slu`il
kruh. Tega ne govorim samo zaradi
~ustev, ampak zaradi dejstva, da je
na{a tovarna zrasla iz delavstva in je
bila na svoji poti samosvoja. Prav to
nas je ohranjalo pri `ivljenju in tako
naj tudi ostane. Zelo me moti, ko se
danes politika, namesto da bi poma-
gala gospodarstvu, le {opiri in nam
vsiljuje politi~ne avtoritete, ki le
obljubljajo. Kaj so naredili na podro~-
ju oskrbe z energijo? ^e se ne bi
Toplek zavzemal, bi nas pustili pro-
pasti. Zato na osnovi dose`enega in
odnosa do delavcev zaupam sedanje-
mu vodstvu.

Silvo Zajc Robert Merlak

Vera Inkret Slavko Krajnc

Ignac Kidri~ Jo`e Leskovar
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DDaarrkkoo  KKrraajjggaarr  

MMoorrddaa  jjee  nnaappoo~~iill  ~~aass  zzaa  nnoovvee  lljjuuddii

V tovarno sem pri{el leta 1988.
Trenutno delam v DE Vzdr`evanje kot
projektant. Povedati mnenje o doga-
janju v zvezi z Nadzornim svetom je
zelo nehvale`na naloga. Marsikdo si
ga ne upa povedati javno, kar je `a-
lostno. Menim, da v zvezi z zamenja-
vo zganjamo preve~ hrupa, kar prej
{kodi vzdu{ju v tovarni kot mu koristi.
Vse skupaj je te`ko objektivno komen-
tirati, saj ne poznam alternativnih
zamenjav ne na mestu nadzornikov in
ne na mestu vodstva podjetja. Morda
pa je vseeno napo~il ~as za nove ljudi,
z novimi, sve`imi idejami. Mogo~e je
to trenutek, da si ponovno nato~imo
~istega vina kot davnega leta 1984. Ne
vem, samo razmi{ljam ...

JJaanneezz  VVooggrriinneecc

VV  TTaalluummuu  ssaammii  iizzvvaajjaammoo  sspprreemmeemmbbee
nnaa  bboolljj{{ee

V Talumu delam od februarja 1988.
Trenutno sem vodja izmene v DE
Anode. V tem ~asu mi je Talum, kot
mnogim drugim, omogo~il izobra`e-
vanje ob delu, kar se pozna pri kako-
vosti na{ega dela. Kar se ti~e proiz-
vodnje, razvoja in poslovanja, smo
dovolj obve{~eni in lahko re~em, da je
to prava smer in da so v na{em vod-
stvu dobri {oferji na tej poti. ^lani
Nadzornega sveta so pokazali, da ho~e
politika krojiti na{o usodo. ^lana, ki ju
ho~ejo zamenjati, sta ravnala po argu-
mentih in ne igrata v smeri razdora
tovarne, tudi za ceno, da sama izgub-
ljata. Motijo me obljube predsednika
vlade, da se politika ne bo vme{avala
v gospodarstvo, v resnici pa dela
obratno. S Talumom delajo tako, kot
da bi kmetu odpeljali najbolj{e krave.
Zato verjamemo na{emu vodstvu, ki
kar naprej izvaja spremembe na
bolj{e, in ne potrebujemo politikantov,
da nam to pokvarijo.  

SSrree~~kkoo  VViiddoovvii~~

NNaa{{aa  nnaajjvvee~~jjaa  vvrreeddnnoottaa  ssoo  ooddnnoossii  mmeedd
lljjuuddmmii

V livarni delam od leta 1995. Zelo
kratek bom. Na{a najve~ja vrednota so

odnosi med ljudmi, ki izhajajo iz
skupnega dela in zaupanja v vrh
tovarne. Pla~e morajo iti {e na bolj{e,
toda kdo nam bo to dal? Politiki, ki
menjavajo dobre gospodarje, zagoto-
vo ne.

MMiirraann  UUlleess

LLjjuuddjjee  zznnaajjoo  mmiisslliittii  iinn  ooppaazzoovvaattii

V tovarni sem od leta 1984, spoznal
sem vse tri elektrolize, sedaj delam v
elektrolizi C kot vodja izmene. V vsem
tem ~asu je tovarno vodil Toplek, in ~e
ho~em po{teno povedati, moram
pohvaliti njegovo izjemno strokovnost
in uspe{nost na vseh podro~jih. Tisti,
ki ga `elijo zamenjati, nam ne prina-
{ajo ni~ dobrega. Danes je mo~ delav-
cev ni~na, ker ~e bi mi odlo~ali, bi
ostala na{a Uprava in Nadzorni svet, ki
sta se z delom izkazala. Vendar ne
pozabite, da ljudje znajo misliti in so
dobro spoznali tiste, ki le obljubljajo,
ko pa pridejo na oblast, obljub ne
dr`ijo. Zato nam vedno slab{e gre.

MMiillkkoo  [[iirreecc

RRaazzeenn  oobblljjuubb  nniimmaammoo  ~~eessaa  pprrii~~aakkoo--
vvaattii..

Delam kot elektrolizer od leta 1987.
Delavci smo zaskrbljeni zaradi namere
o zamenjavi vodstva. Nismo ne slepi
ne gluhi, da ne bi razumeli in poznali
dose`kov, ki se dogajajo pred na{imi
o~mi. Pomembno se mi zdi poudariti
~love{ke odnose v tovarni. Nadzornika
sta to spoznala in po{teno povedala.
Sem Simoni~ev so{olec, dober ~lovek
je in prepri~an sem, da nas zaradi
politike ne bo izdal. Od novih, ki bi jih
pripeljali, razen obljub nimamo ~esa
pri~akovati.

BBllaa`̀  SSllaa~~eekk

TToo  nnii  llooggii~~nnoo

Spadam v mlaj{o generacijo Talumov-
cev. V tovarni sem od leta 2001, pri{el
sem proti koncu modernizacije proce-
sa in ves ~as delam pri proizvodnji

anod. Lastnik verjetno ima pravico, da
v tovarni postavlja svoje ljudi, toda ta
pravica ima svoje meje in mora biti
usklajena z rezultati. Na{i rezultati in
razvoj ka`ejo dobro sliko in zato sem
proti temu, da se politika me{a zaradi
svojih interesov. To ni logi~no. Kdo
ve, kaj bi naredili s Talumom, delavci
pa bi bili zagotovo na slab{em. Od
prvega dneva v Talumu ~utim, da so
odnosi zelo dobri, in ne smemo
dovoliti, da bi nas med seboj sprli. 

VVaalleerriijjaa  RRoojjkkoo  

DDeelloo  vv  kkoorriisstt  ppooddjjeettjjaa  iinn  lljjuuddii  nnee  mmoorree
bbiittii  rraazzlloogg  zzaa  zzaammeennjjaavvoo

V tovarni sem od leta 1991 in delam v
DE Kontrola kakovosti na podro~ju
spektroskopije. V zvezi s kakr{nimi
koli zamenjavami menim, da je najprej

treba poiskati razloge in utemeljene
argumente, zaradi katerih bi bilo treba
koga zamenjati. ^e pa nekdo svoje
delo opravlja vestno, strokovno, ko-
rektno in odgovorno ter dela v korist
podjetja in ljudi, ki so v njem zapo-
sleni, ne vidim nobenega utemeljene-
ga razloga, da bi bila potrebna kak{na
zamenjava.

ZZvvoonnkkoo  LLee{{nniikk

KKeerr  ssee  ttrreennuuttnnaa  vvllaaddaajjoo~~aa  ggaarrnniittuurraa
eennaa~~ii  zz  ddrr`̀aavvoo,,  ssee  nnaamm  llaahhkkoo  zzggooddii
mmaarrssiikkaajj

V tovarni sem od 1. januarja 1986.
Trenutno delam v DE Energetika in
sem vodja priprave vode. Lastnik ima
vso pravico in odgovornost menjati
nadzorni svet, vendar morajo za to
obstajati tehtni razlogi. V gospodar-Bla` Sla~ek

Milko [irec

Miran Ules

Sre~ko Vidovi~

Valerija Rojko

Janez Vogrinec
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stvu je merilo jasno: uspe{nost poslo-
vanja podjetja.
Glede na to, da se trenutno vladajo~a
politi~na garnitura ena~i z dr`avo –
lastnikom, se nam lahko zgodi mar-
sikaj. Da se nam ne bi zgodila Pa-
loma, IBI itd., bi morali zelo glasno in
odmevno seznaniti javnost o doga-
janju in namenih ter o na{em nestri-
njanju s tak{nimi odlo~itvami.

AAnnddrreejj  RReessmmaann

OOddlloo~~nnoo  ssmmoo  pprroottii  rruu{{eennjjuu  nnaa{{ee  vvaarr--
nnoossttii

V livarni delam od leta 1995 kot livar.
S tovarno me ve`e dru`inska tradicija,
saj sta `e moj o~e in dedek delala
tukaj. Delavci smo v Talumu ohranili
mnoge ugodnosti, ki jih drugje ni, tudi
pla~a ni slaba. Delo pri nas ni lahko,
livne linije nas kar poganjajo v ritem
dela, ki je vedno bolj zahtevno in
zahteva kakovost. Temu bi morale bolj
slediti tudi pla~e. Mnogi so od{li in se
kmalu vrnili, ker so videli, da je tukaj
veliko bolje kot drugje. Imamo dobre
odnose, spo{tujemo vodstvo, ki nam
omogo~a prihodnost, in smo odlo~no
proti politiki, ki ru{i na{o varnost.

DDuu{{aann  GGoojjkkoovvii~~

DDeellaavvccii  ssmmoo  vv  TTaalluummuu  ssppoo{{ttoovvaannii

Sem med najstarej{imi, delam `e od
leta 1974. Trenutno delam kot skla-
di{~nik v livarni. Izkusil sem staro
tehnologijo, ko smo vse delali ro~no,
in danes gledam novo. Veseli me, da
vse »klapa«, narejeno je ogromno, da
ve~ ne more biti. Delavci smo v
Talumu spo{tovani, in ~e me vpra{ate,
kdo je za to zaslu`en, vam re~em, da
tisti, ki ga danes izganjajo. @alostno za

oblast.

ZZllaattkkoo  [[iirroovvnniikk

MMoorraallii  bbii  ssee  zzaammiisslliittii  nnaadd  rraavvnnaannjjeemm
nnaa{{iihh  ppoolliittiikkoovv

V Talumu sem od leta 2001 in delam
na podro~ju elektroenergetike. V
prej{njih {tevilkah Aluminija je bilo
razbrati upravi~eno zaskrbljenost gle-
de usode Taluma in nas vseh, ki smo
tukaj zaposleni. Ve~inski lastnik Eles,
torej dr`ava, od katere smo {e posebej
odvisni glede dobave elektri~ne
energije, me zelo presene~a s svojim
ravnanjem. [e posebej me – po razla-
gi dveh nadzornikov – skrbita vodenje
in delo predsednika NS V. Turka.
Talum se je v zadnjih letih razvil v zelo
uspe{no podjetje, v katerem postaja
ravnanje z okoljem vse pomembnej{e.
Sedaj pa nekdo, od katerega bi
pri~akoval najve~ korektnosti, spo{to-
vanja, odgovornosti ter nadaljnjo po-
mo~ pri razvoju Taluma in vseh
zaposlenih, deluje razdiralno in proti
na{im ciljem. Mislim, da bi morali
vlo`iti vse napore za obstoj in nadalj-
nji razvoj dru`be in se zamisliti nad
dejanji na{ih politikov.  

MMiittjjaa  LLiisstt

TTaamm,,  kkjjeerr  bbii  mmoorraallii,,  nnee  iizzvvaajjaajjoo  sspprree--
mmeemmbb

V Talumu sem {ele slabi dve leti in
delam kot livar. Pri{el sem iz tovarne
Cerrera v Ormo`u in lahko re~em, da
teh dveh tovarn ne moremo primerjati.
Talum je pravo podjetje, kjer se ljudje
normalno obna{amo in pogovarjamo.
Pritisk, ki ga izvaja politika, je zelo
te`ko vzdr`ati in vsaka ~ast na{emu
vodstvu, da se dobro dr`i. @alostno je,

da oblast vidi samo svoje cilje in da ne
izvajajo sprememb tam, kjer bi jih
morali.

MMiillaann  OOsstteerrcc  

NNiissmmoo  nnoorrii,,  ddaa  nnee  bbii  vviiddeellii,,  ddaa  nnaassttaavv--
lljjaajjoo  ssvvoojjee  lljjuuddii

Delam kot elektrolizer od leta 1989.
Moje mnenje in tudi mnenje drugih
delavcev je, da nam nameravane za-
menjave ne bodo prinesle ni~ dobre-
ga. Ne vemo pa, kaj je v ozadju. Nismo
nori, da ne bi videli, da nastavljajo
svoje ljudi. Delavci smo nemo~ni,
sindikat si komaj pribori le nekaj od-
stotkov vi{je pla~e, oni pa se igrajo z
gospodarstvom.

DDaammjjaann  KKoollmmaannii~~

TToopplleekk  jjee  pprreeddoobbeerr  zzaannjjee

V tovarno sem pri{el leta 1990.
Trenutno delam kot livar specialist.
Spra{ujem se, zakaj menjati direktorja.
Vsi vemo, da je Toplek pripeljal Talum
skozi vse krize. Spomnite se samo
za~etkov samostojne Slovenije, ko so
propadala mnoga velika podjetja, rec-
imo TAM, Metalna, mi pa smo ostali.
Kako je pripeljal elektriko iz Srbije v
vojnem stanju, je posebna zgodba.
Danes obvladamo vsa specialna dela,
na primer pretaljevanje, kar bi dober
gospodar moral ceniti, ne pa da se
obna{ajo do nas, kot da smo tujek.
Topleka ho~ejo odstraniti, ker je pre-
dober zanje.

VVllaaddoo  PPrreeddiikkaakkaa  

Imam jih ~ez glavo. Naj za~nejo enkrat
misliti na ljudi, ne pa da povsod pre-
vladuje politika.

PPeetteerr  KKrrooppeecc

SSkkoorraajj  nnee  mmoorree  bbiittii  bboolljjee

V Talum sem pri{el, ko je za~ela obra-
tovati nova elektroliza, torej leta 1987.
Specializiral sem se kot mehanik za
vzdr`evanje `erjavov, ki so gonilna
mo~ elektrolize. Navajen sem po{teno
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delati in te`ko razumem vedenje
na{ega lastnika. ^e `e ne upo{tevajo
poslovnih rezultatov, bi morali spo{to-
vati ljudi. Tukaj `ivimo kot ena
dru`ina, ve~ina nas je tu pustila skoraj
pol `ivljenja in nih~e niti ne misli, da
bi {el kam drugam. Podjetje ima vizijo
za naprej in skoraj ne more biti bolje. 

JJaanneezz  TTooppllaakk

TTaalluumm  mmoorraa  vvooddiittii  vveelliikk  ssttrrookkoovvnnjjaakk,,
~~lloovveekk  zz  vviissookkoo  mmoorraalloo

V tovarni delam kot livar od leta 1988.
Kar veliko se pogovarjamo o tej situa-
ciji in menimo, da je to, kar namerava-
jo s Talumom, samo njihov interes in
slab{e za ljudi. Talum mora voditi ve-
lik strokovnjak, ~lovek z visoko
moralo, ikona, ki ji verjamemo, kar
Toplek je. x

»»VVssaakkaa  vveerriiggaa  jjee  ttoo~~nnoo  ttaakkoo  mmoo~~nnaa  iinn
vvzzddrr`̀lljjiivvaa,,  kkoolliikkoorr  jjee  mmoo~~aann  iinn  vvzzddrr`̀lljjiivv
nnjjeenn  nnaajj{{iibbkkeejj{{ii  ~~lleenn..  ^̂ee  ttaa  ppooppuussttii,,  ssee
vveerriiggaa  pprreettrrggaa  iinn  iizzgguubbii  ssvvoojj  pprrvvoottnnii
nnaammeenn..  TTuuddii  vv  kkoolleekkttiivvuu  jjee  ttaakkoo,,  vvssaakk
~~lloovveekk  jjee  ppoommeemmbbeenn  iinn  nnjjeeggoovvaa  uuss--
ppee{{nnoosstt  iinn  oobb~~uutteekk  PPRRIIPPAADDNNOOSSTTII
vvpplliivvaattaa  nnaa  uussppee{{nnoosstt  cceelloottnneeggaa  kkoolleekk--
ttiivvaa  iinn  ppoosslleeddii~~nnoo  cceelloottnneeggaa  ppooddjjeettjjaa
……««
Ob nedeljskem ~asopisu in kavici se
moje misli ujamejo na besedi PRI-
PADNOST. [irok pojem … Ima pri-
padnost pozitiven predznak? 
Beseda pripadnost v sebi skriva dvo-
rezni me~, kar pomeni, da ima pozi-
tivno in negativno plat. V bistvu je tako
pri vseh stvareh v `ivljenju. Vse je za
nekaj dobro in za nekaj slabo in vse je
za nekaj dobro le v to~no dolo~enih
odmerjenih koli~inah. Zakaj bi bilo to-
rej z besedo pripadnost kaj druga~e?
Vsak ~lovek ~uti pripadnost. Lahko
pripada dolo~eni rasi, narodu, dru`ini,
dolo~eni dru`beni skupini ali dolo~e-
nemu podjetju. Prav o tem `elim danes
pisati: o pripadnosti dolo~enemu
delovnemu kolektivu. 
Na na{ih delovnih mestih pre`ivimo
ve~ ~asa, kot ga pre`ivimo z na{imi
dru`inami, partnerji, otroki … Dobro
po~utje in uspe{nost vplivata na na{
osebnostni razvoj, oblikujeta na{o

samozavest in navsezadnje tudi na{o
osebno sre~o. Zamahnemo lahko z
roko in si dopovedujemo, da je slu`ba
le kraj, kjer si slu`imo denar, da lahko
pre`ivimo sebe in svojo dru`ino. Pa to
ni res! Slu`ba je del na{ega `ivljenja,
je na{ drugi dom. In ta svoj drugi dom
si moramo urediti tako, da se v njem
po~utimo kar se da prijetno in do
njega ~utimo neko pripadnost. Temu
domu namre~ pripadamo. V njem vel-
jajo to~no dolo~ena pravila, ki bi jih
lahko ena~ili s hi{nim redom, in v
njem pre`ivljajo svoje `ivljenje {e
drugi ljudje, katerih poslanstvo in cilji
so prepleteni z na{imi in z vizijo celot-
nega podjetja. In ~e je delovno mesto
na{ drugi dom, potem bi bilo normal-
no, da se v tem domu vedemo kot do-
ber gospodar in da naredimo vse, da
se bomo v tem domu vsi prijetno
po~utili. Kajti dobro po~utje je prvi po-
goj za na{o uspe{nost. A vsak ~lovek
ima tudi svoje osebne cilje, `elje,
hotenja …, ki niso nujno usklajeni s
poslanstvom podjetja. Nekateri imajo
namre~ sindrom »hr~ka«, kar pomeni,
da te`ijo k optimiranju lastnih ciljev,
pri tem pa lahko spregledajo vse okoli
sebe. @al je ta sindrom v na{i dru`bi
zadnje ~ase zelo cenjena lastnost, saj
si tak »hr~ek« pridobi naziv sposobne
in iznajdljive osebe. Kaj pa je iznajd-

ljivost? Beseda iznajdljivost bi morala
biti sinonim za osebo, ki si zaradi svo-
jih posebnih znanj in razli~nih
sposobnosti pridobi materialni in
dru`beni status, ker si to tudi zaslu`i.
Vse drugo je kraja. Ni pomemben njen
obseg ali namen, gre za moralno
vpra{anje. Kdo je ~lovek, ki lahko v
svojem interesu spregleda vse okoli
sebe? Kdo je ~lovek, ki je za maksimi-
ranje svojih koristi pripravljen na
vsako ceno? Je tak ~lovek lojalen? Mu
lahko zaupa{?
Danes ga morda ob~uduje{ zaradi nje-
gove grabe`ljivosti, ki jo imenuje{
iznajdljivost, a jutri bo tako kot druge
spregledal tudi tebe nekje na poti do
svojega cilja. Tak{ni ljudje pripadajo
samo sebi in do kolektiva ne ~utijo
nobene odgovornosti. V kolektivu i{-
~ejo pravice, spregledajo pa svoje dol`-
nosti. Lahko bi jih ena~ili s kapitani
ladij. Dokler barka pluje mirno in var-
no, so ble{~e~i kapitani ladje. Vse do
prvega viharja. Takrat prvi sko~ijo v
re{ilni ~oln in poi{~ejo drugo ladjo, ki
bo morda neko~ potonila. A do takrat
bodo na{li `e novo … Vse lepo in
prav. A kje je tukaj posadka? Verjetno
na ladji nekje na dnu morja …
Pomembno je, kje delamo, kaj delamo,
predvsem pa, kdo je tisti, s katerim
pre`ivljamo ta dragoceni ko{~ek svo-
jega `ivljenja. @al si teh ljudi ne more-
mo izbirati po lastni volji. Morda zna-
nje res {teje, a ~lovek mora imeti {e
mnogo ve~. Imeti mora tisti posebni
ob~utek pripadnosti in lojalnosti. Tega
se ne da kupiti in tega se ne da popla-
~ati. Je dragoceno. In ~lovek, zaposle-
ni, ki ima oboje, je neprecenljiv ~len
verige … x

Peter Kropec

Janez Toplak
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Kdo je Stojan Kerbler? Kaj nam
sporo~a kot ~lovek in kot umetnik?
Zavedam se, da biti umetnik najprej
pomeni, da v sebi `ivi{ drugo `ivlje-
nje. Pri marsikom je to opazno `e na
zunaj: poudarjena frizura, posebna
obleka, nakit, o~ala, pogled, hoja,
govor, tudi oblika hi{e, tip avta in
podobno razkrivajo njegovo poseb-
nost. Vendar pa dobro vemo, da so
tudi najbolj uveljavljeni umetniki pre-
prosti in skromni ljudje. Vemo tudi to,
da je vsak ~lovek pri svojem delu
lahko »umetnik«: obdelovalec zemlje,
kuhar, anodar, livar, elektronik, vari-
lec, mehanik in podobno. Z malce pre-
tiravanja je to priznal tudi znani
pisatelj Milan Dekleva, ko mi je na
podarjeno knjigo ob obisku napisal,

da je skoraj tako dobra kot pe~ene
sku{e in moje vino. 
Glede `ivljenja profesionalnih umet-
nikov nam veliko pove izjava znanega
slovenskega gledali{kega ustvarjalca
Roberta Waltla: »Poglej besednjak
novodobnih »mrkai}evcev«, malikov
boga Profita, po katerem smo vsi, ki se
ukvarjamo z umetnostjo, zgolj in samo
zajedavci dru`be, golazen, ki jo je
treba iztrebiti.« Rekli boste, raj{i
ostanimo pri svojih anodah, vinu ... Pa
ni tako, zgodovina je pokazala, da je
delo umetnikov izjemno pomembno in
da tisti, ki nam ho~ejo vsiliti misel, da
umetnost ne sme {iriti naukov, po
navadi mislijo na nauke, nasprotne
njihovim. Kerbler pa je imel veliko
sre~o, da je delal v Talumu in prijate-
ljeval z ljudmi, ki so ga dobro razumeli.

Nisem 
fotograf lepote

IVO ERCEGOVI]
FOTO: SRDAN MOHORI^

NAMESTO INTERVJUJA – STOJAN KERBLER
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Slaven  je postal s svojo fotografijo.
Rasel je na Ptujski Gori, s svojimi Ha-
lo`ani, s tovarno aluminija in {e s
marsi~em drugim. Mnogi so razisko-
vali njegovo `ivljenje in ga posku{ali
opisati, vendar ga kot ~loveka in ust-
varjalca bolje od vsega opisujejo
fotografije same. Danes, ko je `e skoraj
dopolnil 70 let ustvarjalnega `ivljenja,
bi se pri dose`enem lahko ustavili in
rekli: »Imamo ga.« Pa ga nimamo, ker
se Stojan {e zdale~ ni ustavil. »Oprav-
ljam samo svoje delo,« pravi. Gre
naprej, pomaga mladim talentom,
prou~uje ljudi, ponuja nove dokaze za
svojo domi{ljijo in {e vedno ustvarja

dokumente ~asa. Kaj, menite, je tisto,
kar ga je naredilo umetnika? Ali to
pomeni, da je bil poklican za fotogra-
fa? Kako je to vplivalo na njegove `iv-
ljenjske poglede? Kaj ima pri tem
Talum? 

Kako odgovoriti na ta vpra{anja, kako
predstaviti Kerblerja, ne da bi ponav-
ljali `e vsem znane stvari? Sam ga
imam za nekaj edinstvenega, njegove
fotografije mi pomagajo misliti. Pribli-
`ati sem se mu `elel preprosto, po
svoje, brez vpliva drugih, tudi razli~nih
zapisov nisem pregledoval. @e maja
sem ga poprosil, da bi se pogovorila v
njegovem starem rojstnem domu.
»Lahko, ni problema, trenutno imam
le malo prostega ~asa zaradi doku-
mentarnega filma, ki ga snemamo,« je
odgovoril in sem `e v prvem stiku v
njegovem glasu za~util pripravljenost,
da ne re~em veselje, kot da bi vedel, za
kaj gre. Uspelo nama je opraviti ta

pogovor, vendar moram povedati, da
so se `e od trenutka, ko sem se odlo~il
za to nalogo, dogajale ~udne stvari.
Kot da bi mi ljudje in dogodki, ki so
bili na kak{en na~in povezani z njim,
nevede po{iljali nekak{ne signale in
nova spoznanja. Tako mi ni bil dan
~isto neodvisen pristop. Na koncu se
je po svoje vme{ala {e tehnika. Ta
zapis sem namre~ za~el pripravljati `e
za junijsko {tevilko, in ko sem ga v
poznih no~nih urah dokon~al in se
tega tudi razveselil, mi je ra~unalnik iz
neznanega razloga vse izbrisal. To
sem `al spoznal {ele naslednji dan.
Ostale so le osnovne skice, kar je

enako, kot ~e ti to~a vse oklesti. Zakaj
pa je to dobro, sem se spra{eval. Kako
si povrniti energijo in motivacijo in
znova za~eti tako ob~utljivo temo?
Kerbler me je opogumil s svojim opti-
mizmom. Naj vse ponoviva, je ob pri-
liki hladnokrvno rekel. To je sicer {e
eno dragoceno spoznanje o njem, jaz
pa sem vedel, da ni mogo~e obuditi
tiste enkratne atmosfere, ki sva jo
takrat ustvarila. Zato sem se prepustil
~asu.

^akal sem in ~as je, kot se pogosto
dogaja, naredil svoje. Kmalu me je
obisk pisatelja Milana Dekleve na
Ptuju, ko sva po literarnem sre~anju
pre`ivela skupaj nekaj ur na Vurberku,
spomnil na veli~ino besede. S Kerb-
lerjem imata podobno globino
razmi{ljanja in oba sporo~ata svetu
realnost `ivljenja. Tako kot je Kerblerju
le z o~mi deklice Metke na fotografiji v
vinogradu uspelo prikazati `ivljenje

nekdanjih Haloz, Dekleva z eno samo
besedo pove célo misel. Takrat sem
neposredno do`ivljal tudi nastajanje
h~erine nove gledali{ke igre. Spoznal
sem, koliko truda in odrekanja je
umetnica vlo`ila v svoje delo, od
besedila do izvedbe. Rezultat tega dela
– enako kot vseh kulturno-umetni{kih
del – je za nekoga lahko sveta stvar, za
druge, ki priznavajo le zgoraj ome-
njenega boga Profita, pa le balast. Taki
le zamahnejo z roko in gredo svojo
»nedol`no« pot naprej. Dotaknil se
me je (tudi `e drugi~) Srdan Mohori~ s
svojo razstavo fotografij Planet alu-
minij, ki jo je ponovil v Mariboru. Na
njej je Kerbler pred mno`ico ljudi v
svojem slogu razlagal zna~ilnosti
Srdanove umetnosti in pri tem je bil
tudi Talum predstavljen v vsej svoji
lepoti. 

Omeniti moram {e dva `alostna do-
godka. Prenehal je izhajati izjemen
splitski ~asopis Feral Tribune, in to
kljub temu da je dobil ve~ mednarod-
nih priznanj kot vsi drugi hrva{ki
~asopisi skupaj. Tako je Hrva{ka osta-
la brez svobodne in iskrive besede,
zmagala sta kler in »demokrati~na«
oblast. Od zdaj dalje do naslednje take
ali druga~ne vojne bodo objavljali
samo »dobre« novice. Drugi `alosten
dogodek je smrt Mateja Parlova, sve-
tovnega in olimpijskega prvaka v
boksu. Znan je bil tudi po tem, da je ta
{port dvignil na »umetni{ko« raven.
Po ~love{ki plati pa Parlov spominja
na Kerblerja s svojim na~inom `ivlje-
nja, ki ga je sam strnil v besede:
»^loveka ne dolo~ata niti denar niti
slava, ampak tista trohica plemeni-
tosti, ki jo ima.« Prepri~an sem
namre~, da tudi Kerblerjeve plemeni-
tosti ne bo omajala slava, ki jo pravkar
zaslu`eno do`ivlja z dodelitvijo naziva
~astni ob~an Ptuja. 

Prav te dni sem bral zgodbo znameni-
tega pomor{~aka Jo`e Horvata in
{tudije Jorgeja Borgesa ter obiskal
Trubarjevo doma~ijo. Vsi vlivajo
upanje, da se je vredno potruditi,
vztrajati. Nenehno pa me spodbuja
tudi Darko Ferlinc s svojo skrbjo, da
Talum olep{a s slikami znanih moj-
strov; tudi zadnja razstava grafik v avli
je zgodba zase. In da ne omenjam

Taluma kot celote – prav v tem ~asu
smo proizvedli tri milijone ton alu-
minija.  

Vrnimo se k Stojanu Kerblerju. V
sredo, 4. junija, to~no ob enajsti uri,
kot sva bila dogovorjena, sem
ob~udoval arhitekturo njegove doma-
~ije na Ptujski Gori. Hi{a stoji v sre-
di{~u kraja, malo pred cerkvijo, od
koder se na eno stran vidijo halo{ki
gri~i, na drugo Ptuj. V tej smeri nam
pogled obstane na lepo obdelanem
polju in – Talumu. Redki so imeli
mo`nost opazovati tovarno od znotraj
in od zunaj. Stojan jo je spremljal `e
od leta 1965, ko se je po diplomi na
Fakulteti za elektrotehniko zaposlil kot
energetik. Najbolj imenitne tovarni{ke
fotografije so nastale v ~asu stare
tehnologije, kajti ta je na njem pustila
neizbrisen pe~at. Zato naj nas ne pre-
sene~a njegova nostalgi~na in malo
kriti~na izjava: »Danes je to drug svet,
ki se ne zaveda dovolj, koliko je ta
socialisti~na »fabrika« pomenila za
razvoj {ir{ega okolja. To ni dobro, in
~e ho~emo tudi danes biti glavni, ne
smemo pozabljati starih zaslug.«

Pozvonil sem pred starimi vrati, na
katerih je tudi klju~avnica redek in
dragocen spomin, saj ima vtisnjene
iniciale prednikov. ^akal sem Stojana,
da odpre vrata, on pa je pri~akoval, da
bom kar sam vstopil. Zaradi tega je
nekaj zagodrnjal, ni takoj dojel, da
`elim vstopiti skupaj z njim. Vedel
sem namre~, da takoj za vrati stoji
stol~ek, na katerem se ponuja imenit-
na knjiga, Stojanova umetni{ka mono-
grafija Ljudje iz leta 2003. O tej foto-
monografiji, ki obsega najbolj `lahtno
avtorsko ustvarjalnost, je znana ptujs-
ka knji`ni~arka Liljana Klemen~i~
zapisala morda najlep{e misli o
Kerblerju sploh: »Izbor je najlep{i
spomenik ljudem iz Haloz, kamor je
kamera naj~e{~e zapeljala avtorja  in
sta ustvarila likovno dovr{ene mosto-
ve, ki jih lahko uzrejo le posve~eni
…Praznujte s to knjigo knjig, berite in
glejte – mnogo~esa ni mogo~e pove-
dati tako, kot zazna izjemno oko in
srce Stojana Kerblerja.« Tudi stene
hodnika so vse do stropa polne nje-
govih najbolj znanih fotografij, ki
gledajo proti ~loveku in ga ne pustijo
mimo. Da bi ubla`il za~etni pritisk,



sem ga vpra{al, kdo je vse to fotografi-
ral, nakar me je za trenutek o~itajo~e
pogledal. No, blagi trepljaj po ramenu
in nasmeh sta razkrila namen tega
vpra{anja. Na poti do delovne sobe je
kuhinja, v kateri so tudi slike, v
glavnem drugih avtorjev. Tukaj naju je
pri~akala `ena Milka, prijazna kot ved-
no, kar mi {e enkrat potrdi, da brez nje
Stojan ne bi bil to, kar je. V tej hi{i ob
prekrasnem vrtu, v kateri je pre`ivel
otro{tvo, danes `ivita v pomladansko-
poletnem ~asu. 

Pogovarjala sva se v osrednjem pros-
toru hi{e, v delovni sobi, obkro`ena s
starim pohi{tvom, med fotografijami
in maminimi oljnimi slikami ter med
portreti star{ev. Posve~en prostor,
lahko re~em. Gospa Milka naju je
postregla z dimljenim sirom in kru-
hom, narezanim na ko{~ke. Vino? To
pa je vitezova naloga. Sam je prinesel
ohlajeno buteljko novega Pullusa,
suhi Sovignon 2007 in kozarce. Stojan
je namre~ pri zdru`enju slovenskega
reda vitezov vina, pred dvema letoma
je napredoval v viteza vina. Ljubezen
do vina je najina skupna to~ka in zelo
sem se veselil njegovih  skrbno
pripravljenih posku{anj. Zato sem mu
tokrat podaril »~uvenega« make-
donskega Vranca, ki morda ni kaj po-
sebnega, sem ga pa pred nedavnim
prinesel z obiska Makedonije. 

Ko se vpra{am, kaj imava s Stojanom
{e skupnega, je to tudi relacija med
Vurberkom in Ptujsko Goro. To sta
dve mogo~ni lokaciji, ~eprav ne
maram tistega, kar je pogosto tako
obo`evano v teh krajih, ko govorijo o
~ude`ih. ^e so se ~ude`i res dogajali,
bi morali upo{tevati tudi ~as poganov,
ki so na istih mestih imeli svoja sve-
ti{~a. Namesto bogato okra{enih cerk-
va so imeli le ve~ji kamen z izklesanim
simboli, nenavadno drevo ali kaj na-
ravnega. Morda gre za energetski pros-
tor in je bolj pomembno, da odra{~a{
ali `ivi{ v tak{nem okolju. Stojan je bil
rojen tukaj malo pred drugo vojno,
leta 1938, jaz  pa dale~ stran v vino-
gradni{kem kraju ob morju takoj po
vojni. Tako sva do`ivljala vojno po
spominih o~etov, kot otroka sva
spremljala parade, kdaj ~akala tovari{a
Tita in mahala s papirnato zastavico.
Oba sva poslu{ala duhovnika, ki je

pridigal o ljubezni do Boga in bli`nje-
ga. Pripadala sva generaciji, ki sta jo
tako partija kot Cerkev vzgajali k soli-
darnosti in tovari{tvu, le da so eni
izhajali iz Boga, drugi pa iz ~loveka in
materializma. Vsaj posku{ali so.
Danes tega niti ne omenjajo ve~.
Spreminjajo nas v brezobzirne na-
sprotnike. Zato ni ~udno, da sva oba
ateista. Stojan pravi: »Zame je bog
~lovek. Razumem pa ljudi, ki jim je  v
osebni stiski ostalo samo to in Bog je
zanje pomembnej{i od soseda. Druga-
~e to ne »{tima«. Najbolj se je treba
bati ljudi, ki so vsak dan v cerkvi.
Nobeno pretiravanje ni dobro.« Cer-
kev je po mnenju mnogih iz intimne
vere naredila javni prostor za poneum-
ljanje ljudi. Drugi spet menijo, da
morda obstaja le zato, da bi ljubljenim
in zaljubljenim vzela pravice, tako kot
so to `e zdavnaj storili z Marijo
Magdaleno in Jezusom. 

To so te`ke teme, vendar so umetniki
in kulturniki zato, da opozarjajo na
la`i, na katerih je zgrajen svet. Vse ve~
ljudi je strah, ker dru`ba razpada na
mno`ico posameznikov, ker nas pove-
zuje vse manj skupnega. Stojan pri-
pisuje kulturi velik pomen, do sodob-
ne umetnosti pa je nekoliko skepti~en:
»Duhovnost izumira, kar je odraz

~asa. Zelo malo je samostojnih elit, ki
bi se temu uprle, ve~ina je namre~ `e
opredeljena po strankah zaradi intere-
sa. Tudi sodobna umetnost ima na-
men, da nekaj premakne v smeri
razmi{ljanja, vendar se v sodobno
umetnost vrinjajo tudi provokacije, vsi
pristopi niso originalni. Morda gle-
dam preve~ klasi~no, zato se me le
redki dotaknejo.«  Zanimivo je omeni-
ti mnenje znanega re`iserja Mirana
Zupani~a, ki poudarja, da smo se
Slovenci stoletja opirali na kulturo,
bila je zato~i{~e, v katerem se je ures-
ni~eval narod, brez ekonomske, poli-
ti~ne in voja{ke mo~i. Iz kulturnih kro-
gov so prihajale pobude, ki so {irile
meje dovoljenega, razgrajevale partij-
ske monopole in nas zavihtele k
samostojni dr`avi. Danes kultura ni
cenjena. Da je za dana{nje politike le
nujno zlo, potrjuje tudi mladi glas-
benik Vanja Vali~, ko pravi, da je stanje
duha na Slovenskem na psu, primerno
vodilni politi~ni nomenklaturi. Najbolj
grozno se mu zdi, da se zelo malo
znanih ljudi ob pomembnih stvareh
upa javno izpostaviti in izre~i svoje
mnenje. 

Kerblerjevo oro`je je fotografija. Uvr{-
~a ga med tiste, ki so svoja `ivljenja
posvetili plemeniti ideji in pri tem niso

pri~akovali ni~esar razen tega, da je
`ivljenje za vse lep{e. To izhaja iz nje-
gove ~love{ke dobrote, morda nekak{-
ne vinogradni{ke mehkobe, ki dovoli,
da se izrazi s fotografijo. Stojan ne
bere rad, pi{e {e manj, govori zelo
redko, pa vendar: »To je najbr` stvar
genov in doma~e vzgoje. Moj osnovni
jezik je jezik fotografije. Poglej, kar
vidi{ okrog sebe!  To je moja govorica.
Tukaj so tudi mamine slike, ki so
nastale po o~etovi smrti. 'To je dobila
po meni.' Poleg genov sta nujni vztraj-
nost in  pridnost, predvsem pa uspeh,
ki te `ene naprej. Zaradi fotografiranja
je moje `ivljenje bogatej{e in pri tem
vztrajam. Zato jezik ni moje osnovno
orodje, razen ko moram pred mikrofon
zaradi fotografije. Res je, da la`e gov-
orim tukaj, na Ptujski Gori, kot pa v
Ljubljani ali kje drugje.« Na vpra{anji,
ali je poklican, da fotografira, ali ver-
jame v nekak{ne skrite demone, ki so
ga k temu napeljali, odlo~no pove, da
ne. »Gre za kup naklju~nih stvari. Ko
je umrl brat in nismo imeli nobene
njegove fotografije, je mati kupila
fotoaparat. V tretjem razredu ni`je
gimnazije sem si »moral« zlomiti no-
go, da mi je mama dala aparat in sem
za~el »fotkati« in izdelovati slike. Na
{tudiju v Ljubljani sem spet zbolel,
prekinil {olanje in se moral veliko
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gibati v naravi. S sabo sem imel aparat
in sem se odlo~il slikati za razstave.
Tako sem prvo »fotko« z naslovom
Dimnik leta 1960 poslal v Beograd. Od
takrat pa vse do danes neprekinjeno
razstavljam. K temu so me spodbujali
uspehi in velika volja. Spomin na strti
gle`enj imam {e danes, ker mi {e
vedno nagaja.«

Pogovarjala sva se tudi o na~inu ust-
varjanja in svobodi, ker se zdi, da
~lovek najte`e sprejema to najve~je
darilo, ki mu ga je podarila ka~a v
rajskem vrtu. »Svoboda je relativen
pojem in je povezana z lastno odgo-
vornostjo. Predvsem ne sme biti na
ra~un drugega. ^e to gledam skozi fo-
tografijo, moram povedati, da sem
teme izbiral sam, po svoji `elji, to, kar
sem ~uti, kar je vredno fotografirati. S
tem sem pri{el do ljudi in razvijal
spo{tovanje in odnos do njih. Oni pa
so ob meni dejansko bili svobodni in
tega so se zavedali. Pri tem me ni
motivirala ~love{ka stiska, »bogi«
ljudje in podobno. Moj moto je
pokazati `ivljenje, kakr{no je, in pri
tem sem se ravnal po svojih  notranjih
vzgibih. V ljudeh sem zares videl nji-
hovo mo~ sprejemanja usode, ki se
opazovalcem zdi te`ka, zanje pa je
normalna. Tako sem postajal del njih,
oni del mene. Ko sem ustvarjal Halo-
`ane, koline in drugo, nisem slutil, da
bodo ti motivi izginili, da bodo spre-
membe tako hitre.« O lepoti v njego-
vih fotografijah so mnenja deljena.
Vpra{al sem ga, ali lepoto razume kot
darilo za dobro opravljeno delo ali pa

je to morda bo`ja lepota. »Nisem foto-
graf lepote, ampak sporo~ilnosti! Ali je
na sliki lepo ali grdo, me sploh ne
zanima. Moja lepota je likovna ure-
jenost, da je slika urejena in jasna.
Lepota je v tem, da je gledalcu olaj-
{ano gledanje vsebine. Moj moto je
pokazati `ivljenje. Vpra{anje pa je, kaj
lepota sploh je. Rad sem gledal doku-
mentarne filme in spomnim se, da so
h~erko poglavarja »fojtrali«, da bi bila
lepa, danes pa jih stradajo. Pojem le-
pote se je s~asoma spreminjal.«

Naj navedem {e nekaj utrinkov iz naji-
nega pogovora:

UUppoorrnniikk
Nisem tip upornika. Upornost nado-
mestim z vztrajnostjo. Vse povem prek
slik, ljudem nikoli trmasto ne vsilju-
jem svojega mnenja.

NNaassiilljjee
Na  prvi razstavi kolin sem pojasnil
presene~enim ljudem, da ne gre za
nasilje, ampak sem koline slikal, ker to
izginja. V resnici s kolinami protesti-
ram proti nasilju. V `ivljenju obstaja
nasilje, ker je vedno nekdo, ki zlorab-
lja in podreja druge. 

PPaarrttiizzaannii
Nekaterim ustreza, da jih prika`ejo kot
teroriste. Dejstvo pa je, da so se edini
uprli okupatorju.

KKuullttuurraa  ssrrccaa  iinn  pprree`̀iivveettjjee  nnaarrooddaa
Ljudje se tega ne zavedajo. V tem tre-
nutku mislijo, da je merilo samo de-
nar. 

AAllii  ss  ssvvoojjiimmii  sslliikkaammii  pprroovvoocciirraa{{??
To je ~isto v nasprotju z mojo naravo.
Moje slike se sicer dajo brati na
razli~ne na~ine. A nisem jaz zaklal
svinje, povzro~il rev{~ine … Sem le
zabele`il stanje. To pa ne pomeni, da
kdo z umetnostjo ne more {okirati.

KKddoo  nnaajjvvee~~  sspprraa{{uujjee  ppoo  ttvvoojjiihh  sslliikkaahh??
Ve~inoma ljudje, ki jih slike spominja-
jo na mladost. Zanimivo, da jih zelo
cenijo mlaj{i fotografi, kar je zelo
dober znak. Opa`am, da Picassa
trenutno ne cenijo, kar pomeni, da tudi
~as spreminja poglede in dolo~a me-
rila. Poleg tega je moja fotografija do-
kumentarna, kar je sre~a, ker tega ne
morejo ve~ do`iveti.

ZZaakkaajj  ssee  mmaannjj{{aa  oobbiisskk  kkuullttuurrnnoo--uummeett--
nnii{{kkiihh  pprriirreeddiitteevv??  TTuuddii  TTaalluummoovvcceevv  jjee
mmaalloo  nnaa  ttoovvaarrnnii{{kkiihh  rraazzssttaavvaahh..
To je odraz ~asa. Ljudem se zdi bolj
pomembno, da se vidijo na TV. Za-
nima jih zunanjost, da se vidi, sli{i. To
niso intelektualci, so le strokovnjaki
brez ~love{ke {irine in potrebe po kul-
turi. Duhovnost pomeni pripravljenost
v poglabljanje. Moje slike so enos-
tavne, toda mora{ se potruditi gledati.
Sicer pa na moje razstave pridejo vsi
fotografi, ljudje iz stroke, kar mi veliko
pomeni. 

AAllii  ttoo  ssiillii  uummeettnniikkaa,,  ddaa  ssee  kkoommeerrcciiaa--
lliizziirraa??
To je velik problem za umetnike, ki se
s tem pre`ivljajo. Vlaga{ ogromno
energije v nekaj, za kar meni{, da je
izvirno, vredno, ~e pa ni {ir{e pod-
pore, lahko pade{. Najhuj{e odlo~itve
so, ~e mora{ spreminjati sebe zaradi
okolja. Meni je v tej smeri veliko
pomagal Talum.

KKaajj  ttee  {{ee  `̀eennee  nnaapprreejj??  TTvvoojjee  sslliikkee  ssoo
vvrreeddnnee  vveelliikkoo  vvee~~,,  kkoott  jjiihh  pprrooddaajjaa{{..
Delam zato, ker {e zmorem, imam
potrebo in mi je v veselje. Glede pro-
daje slik je moja igra druga~na. @elim,
da so na razpolago vsem v zbirkah in
muzejih. Moje cene so dostopne mno-
gim. Tisti, ki jim je do denarja, v ta na-
men omejijo {tevilo izvodov in dvigu-
jejo ceno. 

KKaakkoo  ddoo`̀iivvlljjaa{{  ttoo,,  ddaa  ssee  ssttaarroo  ppooddiirraa,,
ddaa  jjee  vveeddnnoo  vvee~~  bbeettoonnaa,,  aavvttoommoobbiilloovv,,
ttrrggoovviinn??

Ni problem v tem, da je nekaj novo in
moderno, ampak v tem, da je grdo.
Nobena nova zgradba ni kos stari, tudi
zanemarjeni. Avto je nekaj drugega.

KKaakkoo  gglleeddaa{{  nnaa  ttoo,,  ddaa  zz  vvpplliivvoomm  kkaappii--
ttaallaa  hhiittrreejjee  rraasstteejjoo  zziiddoovvii  mmeedd  lljjuuddmmii
iinn  ssee  vvee~~aa  {{tteevviilloo  iizzkklljjuu~~eenniihh  iizz
ddrruu`̀bbee??
To se `e dogaja. Kultura se ru{i na
ra~un kapitala, ki vidi samo sebe.
Minilo bo kar nekaj ~asa, da bo kapi-
tal potreboval kulturo. Malo je Talu-
mov v Sloveniji.

AAllii  uuddoobbjjee  rreess  pprriinnaa{{aa  ssrree~~oo??  
Samo do neke mere, pretiravanje pelje
v lenobo.  Avto imam samo zato, da
izkoristim ~as, mi pa zelo pomaga pri
fotografiranju. Pomaga tudi za pre`i-
vetje.

AAllii  zznnaammoo  cceenniittii  ddeelloo  rrookk??
Po mojem ne. Res je, da je rok za delo
vedno manj. 

KKaajj  bbii  ssppoorroo~~iill  ttiissttiimm,,  kkii  bbii  rraaddii  ppoossttaallii
uummeettnniikkii??
Sami se morajo odlo~iti. Kljub talentu
ne bo ni~ pametnega brez ogromno
dela. Pri tem mora{ vztrajati celo `iv-
ljenje in ga podrediti cilju.

NNeekkjjee  sseemm  pprreebbrraall  ttvvoojjoo  iizzjjaavvoo,,  ddaa  jjee
zzaattee  nnaajjlleepp{{ii  PPttuujj..  KKaajj  ppaa  PPttuujjsskkaa
GGoorraa??
To je rekel neki Italijan, ne jaz. Starej{i
ko si, bolj te vle~e domov.

ZZ  DDvvoorrii{{~~ii  ssii  pprreesseenneettiill..  TTee  iizzzziivvaa  kkaajj
nnoovveeggaa??
Ne bi rekel, da sem presenetil, jaz sa-
mo delam. Pot se ne more spremeniti,
kakor nastaja, nastaja. Tudi Dvori{~a
niso zaklju~ena.

AAllii  bbii,,  ~~ee  bbii  llaahhkkoo  iizzbbiirraall,,  iizzbbrraall  ddrruuggoo
ppoott??
Ve~ bi fotografiral.

SSii  ssrree~~eenn??
Sem. Vem po tem, da ne morem na{-
teti niti pet stvari, ki me motijo.

AAllii  mmeennii{{,,  ddaa  bboo{{  oossttaall  nneessmmrrtteenn??
Va`no je, da slike ostanejo. Morajo
ostati. Tudi zanimanje zanje bo ostalo.
Nobena umetnost {e ni izumrla.x
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Vsako leto se nam julija in avgusta
pridru`ijo na{i {tipendisti na obvezni
enomese~ni praksi. Julija je bilo z
nami pet fantov in eno dekle. Z Ivom
sva jih poiskala in povpra{ala, kaj po-
~nejo, kako se po~utijo med nami.
Dejan in Milan sta na praksi v DE
Vzdr`evanje in sta na pogovor pri{la
naravnost iz delavnic. Vanjo sva na{la
v proizvodnji v DE Ulitki, kjer sta s
Sonjo Fakin spremljali rentgensko
kontrolo kakovosti proizvodov. Uro{
naju je pri~akal v DE Anode, kjer je
vna{al podatke analiz v programu
Excel. Simonu so v DE Livarske zlitine
naro~ili, da se za pogovor in fotografi-
ranje preoble~e v barve delovne enote,
da se bo »ja videlo, da je na{«. Marko
se je v Informatiki skupaj s Slavkom
Lovren~i~em ukvarjal z opti~nimi
kabli.

In kaj so nam povedali?

DDeejjaann  PPlloojj::  [tudiram na Fakulteti za
strojni{tvo. Kon~al sem drugi letnik in
se sedaj odlo~am za smer {tudija, ki
bo ali energetika ali konstrukterstvo.
Tukaj sem na praksi prvi~. Najprej
sem spoznaval delo v delavnici vozil,
delo v pisarni, nato so mi dali konkret-
no nalogo. Naredil sem analizo za
teleskopsko roko, na katero je priklju-
~eno kladivo. Rezultati so pokazali, da
je kladivo nekoliko prete`ko, kar
vozniku vozila povzro~a vibracije.
Uspelo mi je tudi tehtnico, ki jim je `e
dalj ~asa povzro~ala te`ave, skalibri-
rati na ni~lo. Ob~utki so zelo dobri.
MMiillaann  PPeetteekk::  Sem absolvent FERI v
Mariboru, smer elektrotehnika. [ti-
pendist Taluma sem od prvega letnika
{tudija.V DE Vzdr`evanje sem na prak-
si v OE Elektrovzdr`evanje, kjer
spremljam delo vseh skupin. Skupaj z
Robertom Merlakom sem delal raz-

li~na elektri~arka dela, tudi pri sestav-
ljanju omaric. Preizku{am vse, tako da
mi ni dolg~as. Imam {e nekaj izpitov
in po~asi se pripravljam na pisanje di-
plomske naloge. Naloga bo vezana na
tematiko v Talumu, v podjetju bo moj
mentor najverjetneje Milan @umbar iz
DE Energetika.

VVaannjjaa  TTuubbiinn::  Sem iz Velenja. Kon~u-
jem drugi letnik {tudija materialov. To
je moja prva praksa v Talumu. Prej
sem to tovarno poznala samo z inter-
netne strani in prek ~asopisa Aluminij,
tako da nisem imela prave predstave o
tem, kako je v resnici. Zame je vse no-
vo, obiskujem obrate, ogledujem si
proizvodnjo, se predvsem spoznavam
z delom, proizvodnjo.
Drugo leto bo Vanji `e la`e, ko bodo s
profesorjem Medvedom v okviru {tu-
dija pri{li na strokovno ekskurzijo v
Talum in bo svojim so{olcem in so-
{olkam lahko gostiteljica, saj bo `e ta-
ko reko~ doma~inka.

UUrroo{{  PPee{{aakkoovvii~~::  Sem {tudent Fakulte-
te za strojni{tvo. Kon~al sem prvi let-
nik. Tukaj sem na praksi prvi~ in zame
je vse novo. V DE Anode so me spre-
jeli z odprtimi rokami.
Vsi zaposleni so mi nudili informacije
o svojem delu, mi predstavili procese,
delo, zahteve. Po svojih mo~eh sem
jim posku{al pomagati, jih razbreme-
niti.Tako sem pripravljal analize v pro-
gramu Excel, izvajal meritve na ano-
dah – meril sem vi{ino anodnih blo-
kov, razlike, ki nastajajo.

MMaarrkkoo  ^̂uulliibbrrkk:: Kon~ujem ~etrti letnik
na Fakulteti za ra~unalni{tvo. To je
moja ~etrta praksa v Talumu, sem tako
reko~ stalni gost. Rad prihajam, ker je
delo zanimivo, raznoliko, dru`ba so-
delavcev je dobra. Trenutno Slavku

asistiram pri sestavljanju opti~nih
kablov, popravljam ra~unalnike. Dobil
sem tudi manj{i projekt, da pregle-
dam, kak{ni sistemi obstajajo za
obnovitev ra~unalnikov v prvotno
stanje po novem zagonu. Pogovar-
jamo se tudi o pripravah na diplomsko
nalogo.

SSiimmoonn  SSttrrmm{{eekk::  Sem iz Zgornjih Jab-
lan. Kon~ujem prvi letnik {tudija me-

talurgije in materialov. To je moja prva
praksa v Talumu, sem pa `e dvakrat
pri{el na po~itni{ko delo v DE Anode.
Sedaj se spoznavam z delovnim oko-
ljem, procesi, navadami, pomagam pri
meritvah. ^uti se pripadnost Talumu,
konkretno DE Livarske zlitine. Z vese-
ljem gre{ na delo, to je dober ob~utek
tudi za naprej, za sodelovanje, delovno
kariero. ^aka me {e izpit iz kemije,
nato pa bo tudi ~as za malo po~itnic.x
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V tem ~asu ve~ina `e kon~uje dopust
in se z nabrano energijo loteva nalog,
ki nas ~akajo. Prvo polletje je bilo di-
nami~no in v nekaterih delovnih oko-
ljih tudi precej naporno. Tudi na po-
dro~ju kadrovanja je bilo pestro. Z iz-
tekom odpovedi pogodb o zaposlitvi
sodelavcem iz hale B, ki so zapustili
podjetje Talum, se je na neki na~in do-
kon~no kon~ala zgodba te hale. Ve~ina
sodelavcev, ki svoje delo opravljajo v
drugih delovnih okoljih, se je v novem
okolju dobro vklju~ila in uspe{no
prispeva k doseganju zastavljenih ci-
ljev.
[tevilo zaposlenih se je v primerjavi z
lanskim letom nekoliko zmanj{alo na
ra~un zmanj{anega {tevila delavcev v
hali B in zaradi upokojevanja, ki je bilo
tudi letos najbolj intenzivno julija. Ob
koncu julija nas je bilo v podjetju za-
poslenih 1006 sodelavcev. Najve~
novih sodelavcev smo zaposlili v DE
Ulitki, postopno za~enjamo zaposlo-
vati nove sodelavce tudi v DE Vzdr`e-
vanje, kjer imamo najvi{jo povpre~no
starost zaposlenih. Kar nekaj sodelav-
cev, spet iz DE Ulitki, se je tudi
odlo~ilo, da svojo delovno pot na-
daljujejo drugje. Glede na spremembe
na trgu dela ter v druga~nih vrednotah
pri predvsem mlaj{ih sodelavcih bodo

trendi ve~jega prehajanja iz enega
delovnega okolja v drugo ter iz enega
podjetja v drugo postali dejstvo, ki ga
bomo tisti, ki teh trendov {e nismo
navajeni, morali razumeti in sprejeti. 
Vse te spremembe vplivajo tudi na
delovanje podjetja in pove~evanje pri-
lagodljivosti. Na podro~ju kadrovanja
je bila prva ve~ja sprememba na poti v
pove~ano prilagodljivost prehod na
sklepanje pogodb o zaposlitvi za vrsto
del. 
Intenzivno se pripravljamo na spre-
membe na podro~ju internega izobra-
`evanja, s katerim `elimo zaposlenim
omogo~iti pridobitev razli~nih znanj z
ustreznim potrdilom. 
Da bo res varno tudi doma, je `elja
vseh, ki smo aktivno vklju~eni v pro-
jekt Varno doma. Posledice neuporabe
osebne varovalne opreme pri raznih
doma~ih opravilih so lahko veliko
huj{e in bolj dolgotrajne, kot se morda
zavedamo. Ugotovitve analize o
razlogih za po{kodbe pri delu doma so
to dejstvo potrdile in so bile tudi
razlog, da smo za~eli aktivno opozar-
jati na pomen varnega dela tudi doma. 
Tisti, ki vas dopustni{ki dnevi {e
~akajo, jih pre`ivite ~im bolj prijetno
in predvsem varno. x

Gibanje trendov
zaposlovanja

KADRI

DARJA VODU[EK
FOTO: IVO ERCEGOVI]
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[tudentsko `ivljenje je ve~inoma ved-
no lepo. So sicer izjeme, ki pa le potr-
jujejo pravilo. Za pridne je tako `iv-
ljenje kraj{e, za one malo manj pridne
pa se lahko vle~e. ^lovek je takrat
mlad. In ~eprav ima te`ave, jih z lahko-
to premaguje, saj je {e poln upanja,
na~rtov, energije. Predvsem pa brez-
skrbnosti. No, to zadnje ne velja v
polni meri, saj je skrbi vedno dovolj.
^e ne drugega, si jih povzro~amo sa-
mi. 
Danes bomo predstavili skupinico
{tudentk, ki jih sre~ujemo na delu v
Vitalovi restavraciji. Pet deklet. V Vi-
talu jih sicer dela {e ve~, predvsem v
»sanitarni«, ampak vseh pa~ ne more-
mo predstaviti. 
[tudentsko delo je potrebno. Gre se-
veda za vedno isto stvar. Star{i po na-
vadi nimajo toliko denarja, da bi lahko
kar tako dajali otrokom. [tipendije so
nizke, najve~krat jih sploh ni. Redki od
{tudentov si torej lahko privo{~ijo –
recimo temu – lagodno `ivljenje, ne
da bi poleg {tudija {e delali. In tako je
tudi z na{imi dekleti.
Vsako leto med po~itnicami delajo v
restavraciji Pan v Kidri~evem – temu
smo v~asih rekli menza. Delajo seveda
tudi med letom. Ve~ina jih pomaga v
kuhinji, nekatere pa pomagajo tudi pri
stre`bi.

AAnnddrreejjaa  PPrreeddiikkaakkaa iz Apa~ je morda
najbolj izku{ena med njimi. [tudira
pedagogiko za pred{olske otroke. To-
rej bo vzgojiteljica. @e {esto leto dela v
Vitalu in je zadovoljna z delom. Njen
o~e dela v tovarni, v skladi{~u nabave.
Pa saj ga poznamo. Andreja letos stre-
`e. Predvsem malice. Odkar gradijo
avtocesto mimo Kidri~evega, je do-

poldne vedno veliko gostov, ki `elijo
malice. 

RReebbeekkaa  KKlleeiinn iz Njiverc {tudira agro-
nomijo. Prvo leto. Pomaga v kuhinji.
Tudi njenega o~eta poznamo, pred-
vsem kot glasbenika, ki vodi tambu-
ra{ki orkester.

LLuu~~kkaa  KKoovvaa~~eecc iz Apa~ {tudira organi-
zacijski management. Tudi ona poma-
ga v kuhinji. O~e dela v Talumovi
orodjarni. 

Njena sestri~na DDoorrootteejjaa  KKoovvaa~~eecc
obiskuje Ekonomsko-poslovno fakul-
teto v Mariboru in je `e v 2. letniku. 

DDaarrjjaa  [[ttaaggaarr je dijakinja 4. letnika
ptujske gimnazije. Njen o~e dela v
Talumu v elektrolizi. 

TTiinnaa  MMeeddvveedd {tudira specialisti~no in
rehabilitacijsko pedagogiko. Vse razen
Andreje pomagajo v kuhinji. Saj bi
delale v stroki, za katero {tudirajo, pa
ni dela. Andreja tako ne dobi prilo`-
nostnega dela na primer v kidri~ev-
skem vrtcu.

Delo v kuhinji je te`ko, posebej v teh
neznosno vro~ih poletnih dneh. Ko se
privadi{, pa gre. Da je delo v kuhinji
te`ko, vedo tudi vsi na{i kuharice in
kuharji, ki skrbijo za na{e malice,
kosila in ki nam pripravljajo hrano za
vse na{e »fe{te«. 

Dekleta delajo tudi drugje. V jedilnici v
tovarni, na igri{~u za golf na Ptuju in
na prej omenjenih prireditvah, bodisi
za zaposlene v Talumu ali pa na raznih

porokah, maturantskih plesih, novo-
letnih zabavah.
Pravijo, da je za {tudente sicer dobro
poskrbljeno. Imajo {tudentske bone,
razne popuste, nekateri imajo celo
{tipendijo. Od predstavljenih deklet je
nima nobena. In vsem po vrsti so
{tudentska leta res najlep{a. Kako ne
bi bila!
Ko sem jih vpra{al, kaj mislijo o prvi za-
poslitvi, torej o mo`nosti dobiti slu`-
bo, so odgovorile, da se jo da dobiti,
predvsem ~e ima{ dobre zveze, sicer
pa za vse res ni dovolj delovnih mest.

[tudentke v Vitalu

REPORTA@A

DARKO FERLINC
FOTO: SRDAN MOHORI^

Andreja Predikaka Rebeka Klein
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Pogovarjali smo se tudi o brezposel-
nosti. Podatki, ki jih ka`e sedanja
vlada, so na prvi pogled videti dobri. S
6- do 7-odstotno nezaposlenostjo
smo celo pod evropsko ravnijo. Govo-
rimo pa lahko o (mnogo) ve~ji {tevilki.
Realna {tevilka se giblje med 9 in 10
odstotki, torej kar za 3 odstotke ve~ kot
po uradni verziji. Mnogi v Sloveniji, ki
nimajo zaposlitve, preprosto niso evi-
dentirani kot nezaposleni. Na primer:
{tudent kon~a {tudij, diplomira in ne

dobi dela. Da ne bi posedal doma, se
vpi{e na tretjo stopnjo {tudija, ki ga po
navadi pla~ujejo star{i. Ampak na listi
nezaposlenih ga ni. In ~e ga ni, ne
{teje. In ne dviguje odstotka neza-
poslenih.
Dekleta delajo po osem ur na dan, ko
so prireditve, pa tudi po dvanajst ur. In
to po navadi pono~i. Pla~a je dobra,
{tiri evre na uro. In s tem so zado-
voljne. Delajo prek {tudentskega ser-
visa. Napotnice dobijo enkrat na leto
in delajo predvsem poleti, torej med
po~itnicami, in ko jih potrebujejo.

Takrat jih pokli~ejo. Sicer pa so vsem
dobro poznani obrazi, saj jih videvamo
na tovarni{kih piknikih, novoletnih
zabavah in ob tovarni{kem prazniku. 
Seveda je odnos med »delodajalcem«
in {tudentkami dober. Vitalovci so z
njimi zadovoljni, saj jih druga~e ne bi
zaposlili in vedno znova klicali, ko jih
potrebujejo. Dekleta pa so tudi zado-
voljna, saj v nasprotnem primeru ne bi
prihajala delat v restavracijo. 
Kaj pa dru`abno `ivljenje? Kot vsi

mladi tudi one »`urajo«. Kakor katera.
V~asih se tudi napijejo. Zanimalo me
je, zakaj pijejo take ~udne pija~e, kot je
vodka s »sharkom«. Ja, bojda je to
dobra pija~a. In poceni. Pravzaprav pa
sploh ni tako ~udna. Kar spomnil sem
se, kaj smo pili mi, ko smo bili v nji-
hovih letih. Kokakola z rumom, pa
d`in s tonikom. Zelo podobno. No ja,
seveda tudi pivo in vino. Pa tudi napili
smo se. Spomnim se svojega so{olca,
ki je v restavraciji Pri gradu v Maribo-
ru »na eks« spil dva deci vinjaka. Ta-
krat smo pili vinjak Rubin. Na nogah je

vzdr`al ravno toliko, da smo iz mesta
pri{li do Treh ribnikov. Tam pa je
padel pod mizo in za tisti dan oziroma
no~ je bilo konec z njim. Odnesli smo
ga po~ivat na klop v park. 
Mnogokrat stari radi re~ejo, kako je
dana{nja mladina pokvarjena, pa lena,
pa da so oni bili ~isto druga~ni. In
kako te`ko je bilo v prej{njih ~asih.
Dana{nja mladina pa da se sploh ve~
ne zna zabavati in tako naprej. Hej, vsi
stari govorijo isto. Resnica pa je samo

ena. Ko si mlad, si pa~ nor. Saj poz-
nate tisto: »Mladost je norost…«.
Hvala bogu, da je tako. Kako bi bilo,
~e bi bili mladi in pametni. »Brez
veze.« In tudi stari so bili neko~ mladi
in nori. Pozabili pa so na bedarije, ki
so jih takrat po~eli. Mnogi med njimi
se sploh ve~ ne spomnijo, da so bili
kdaj mladi. Namenoma pi{em v tretji
osebi mno`ine. Sebe sem torej izpu-
stil. Najprej zato, ker se ne po~utim
tako starega, potem pa zato, ker sem
{e vedno malo nor.
Pa Talum? Napisal sem `e, da star{i

nekaterih od deklet delajo v Talumu.
Seveda nisem pri~akoval visoko-
lete~ih odgovorov. Vseeno pa se mi
zdi zelo pomembno, da se zavedajo, in
tako so tudi menile, da jim Talum
predstavlja vir dohodkov, brez katerih
morda ne bi mogle {tudirati. Pa ne
samo njim, ampak njihovim celotnim
dru`inam.
Poletje {e vedno traja. Vro~ina tudi.
Ko to pi{em, je Andreja `e nekje na
morju. Druge pa najbr` delajo. Pridno

delajo. V Vitalovi kuhinji. In z njimi
tudi vsi tisti {tudentke in {tudenti, ki
jih v tokratni reporta`i nismo omenjali
in ki delajo po drugih delovnih mestih
v Vitalu. x

Lu~ka Kova~ec Doroteja Kova~ec Darja [tagar Tina Medved



Najbolj{e 
fotografije
tega meseca

FOTOGRAFSKA STRAN

220 m visok jez v [vici, s katerega je sko~il James Bond v uvodu filma Goldeneye. Foto: Toma` Godicelj.

Kozorogi. Foto: Stanko Jus.

Kamni{ke Alpe. Foto: Stanko Jus.

Po`ar. Foto: Miroslav Ku`ner.
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Pogosto i{~emo varnost in stabilnost.
Tudi v ljubezni, ~eprav sta obstajanje
in pre`ivetje ljubezni neizogibno pove-
zana z rastjo in nenehnimi spremem-
bami. Vsak dan do`ivljamo vzpone in
padce, edina varnost v katerem koli
odnosu je zavedanje bivanja v seda-
njem trenutku. Kateri koli medsebojni
odnos je podoben pokrajini, ki jo
ob~asno obsije sonce, zalije de`, pre-
stra{i mo~an veter, objame no~,
osvetli sonce.
Do`iveli smo ali do`ivljamo romanti~-
ne trenutke ob son~nem zahodu, ta
nas vedno znova pritegne kot magnet.
Sonce se spravlja k po~itku in smo
ganjeni. Son~ni zahod je le ena od
iluzij, ki se jim prepu{~amo, ker sonce
nikoli ne zahaja. Vrtenje zemlje ustvar-
ja navidezni son~ni vzhod, navidezni

zahod in njegovo navidezno odsot-
nost.
Nestanovitnost je stanje, ki ga ve~ina
ljudi ne dojema – ~eprav `ivljenje ni
ni~ drugega kot to. Ni {ole za u~enje
nestanovitnosti, pa bi {e kako pri{la
prav.
Resni~no dojemanje sedanjega stanja
in napredovanja v novo realnost je po-
gosto povezano s konflikti. Ko se nam
zdi, da je problem nere{ljiv, napo~i
~as za {iritev miselnega obzorja. 
Konflikti v slu`bi, med prijatelji ali v
doma~em okolju usmerjajo `ivljenje.
@ivimo v svetu nasprotij, izjemno
nevarna iluzija je izbira poti z najmanj
konflikti. @ivljenje je gibanje, konflikti
so motor napredovanja.
Kako naj se nau~imo poiskati re{itev,
ki bo upo{tevala vse dane okoli{~ine
in zajela vsa obstoje~a nasprotja v
situacijah, ki zahtevajo eno samo
odlo~itev? Kako dose~i harmonijo v
svetu nasprotij? Iz ~esa je sestavljena
harmonija?
Konflikt nastane, ko skupaj tr~ita
razli~ni mnenji in tekmujeta med sabo,
ko tr~ijo ve~plastni predlogi za re{itev,
nasprotujo~a si stali{~a. Ustvari se
napeto vzdu{je, energija se zgosti. Po-
gosto sli{imo, da je v dolo~enem
prostoru napeto vzdu{je in tako gost
zrak, da ga lahko re`emo z no`em.
Tako zbrano energijo je mo`no spra-
viti v gibanje in usmeriti v rast in ust-
varjanje harmonije. Harmonija je otrok
konfliktnih stanj.
Narava dela na teh osnovah, enako
velja za umetnost. Ko re{ujemo prob-
leme, rastemo. Einstein je ugotovil, da
nobenega problema ne moremo re{iti
na ravni, na kateri je nastal. V~asih je
potreben zasuk v razmi{ljanju za 180°,

90° ali 45°. Da bi lahko re{ili dolo~en
problem, se moramo najprej pre-
makniti s to~ke ali z mesta, kjer smo,
in se postaviti na drugo mesto, priti do
novih stali{~, spremeniti miselne
vzorce in na~in vedenja. 
@ivljenje pomeni nenehno spreminjanje
smeri gibanja, razmi{ljanja in ~ustvo-
vanja. To zelo te`ko razumemo, spre-
jemamo in obvladujemo. 
Nere{ljivi konflikti ne ustvarjajo har-
monije. Veliko tak{nih dogodkov je v
zgodovini izzvalo vojne ali propad
celotnih civilizacij. Za tem ti~i prepri-
~anje, da obstajata slaba in dobra
re{itev konfliktnega stanja. Nepopust-
ljivost na eni in drugi strani pripelje do
tr~enja nasprotujo~ih si stali{~, mnenj
in idej. Stanje polarnosti nas sili k
izbiri ene od dveh polarnih situacij,
~eprav je pogosto re{itev v obmo~ju
ustvarjanja in iskanja ne~esa popolno-
ma novega, druga~nega.
V vseh starih civilizacijah so modreci
spoznali, da nas izbira med dvojnimi
mo`nostmi, idejami, stali{~i ali do-
godki usmerja v iskanje tretje poti. 
Konflikti, napetosti in izzivi zahtevajo
sposobnosti dojemanja kompetenc.
Vsega v dolo~enem trenutku nismo
sposobni re{iti. Modro je trenutno ne-
re{ljive situacije pustiti na strani za
nekaj ~asa ali jih celo opustiti. To zna
biti te`ko, pogosto `elimo brez odla-
{anja uresni~iti nemogo~e projekte. 
Umetnost je biti v pravem trenutku na
pravem mestu, naklju~ij ni.
Enakopravnost je izhod iz stanja pre-
sojanja, ~eprav ve~inoma ustvarja
napetost. Napetost ustvarja energijo in
mo~, mo~ ustvarja gibanje. Gibanje
vedno pomeni rast in ta nas usmerja v
razli~na dojemanja in spoznanja.

En del nas vedno `eli obstajati v
obmo~ju udobja in varnosti. Bolj ko se
izogibamo izzivom, bolj ustvarjamo
iluzorni prostor udobja znotraj nas.
Varovanje udobja ustvarja stresno
stanje in zahteva veliko ve~ energije,
kot bi je porabili za sprejemanje in
re{evanje konfliktov. 
Te`iti k varnemu `ivljenju je nevarno.
Izzivi in konflikti so nam podarjeni, da
bi rasli, se spreminjali in napredovali.
Pisatelj Anthony de Mello je v knjigi
Zavedanje opisal pou~no `ivljenjsko
zgodbo o `ivljenju v iluzijah. 
Tipi~ni londonski klo{ar je na svojem
no~nem sprehodu ob reki Temzi
premi{ljeval, kje bo prespal. Mo~no
ga je zeblo, zvijalo ga je od lakote.
Nenadoma se je prikazal rolls royce s
{oferjem. Iz avtomobila je izstopila
lepa mlada dama in ga povabila v svoj
dom na dobro ve~erjo in preno~itev.
Vztrajala je, da vstopi v avto, in {ofer
ju je odpeljal v lepo vilo sredi parka.
Dama je naro~ila slu`abnikom, naj z
njim lepo ravnajo in mu postre`ejo
ve~erjo. Gostiteljica se je spravljala
spat, ko se je spomnila na svojega
gosta. Rahlo je potrkala na vrata sobe,
v katero so namestili klate`a, in
vstopila. Vpra{ala ga je, ali je bilo vse
v redu in ali je bila ve~erja okusna.
Klate` je zatrdil, da nikoli v `ivljenju ni
jedel bolj{e. Potem ga je vpra{ala, ali
mu je dovolj toplo.
Odgovoril ji je: »Da, prijetno toplo
posteljo imam.«
Nato ona re~e: »Morda potrebujete
malo dru`be. Malo se odmaknite.« 
Pribli`ala se mu je, on se je odmaknil
in padel naravnost v Temzo.

Ste to pri~akovali? x

Iluzija in varnost

KOLUMNA

ANTONIJA KRAJNC



Stanje na podro~ju varnosti in zdravja
pri delu v prvi polovici leta 2008 lahko
ocenimo kot uspe{no. [tevilo po{-
kodb pri delu je sicer ostalo enako kot
v prvi polovici leta 2007, vendar nam
je uspelo zni`ati {tevilo izgubljenih
delovnih dni za 25 odstotkov.

PPoo{{kkooddbbee  pprrii  ddeelluu  iinn  nnaa  ppoottii  nnaa  ddeelloo

V obdobju od januarja do konca junija
2008 se je v dru`bi Talum pripetilo 12
po{kodb pri delu in 2 po{kodbi na poti
na delo. V primerjavi z enakim lanskim
obdobjem je {tevilo po{kodb pri delu
enako, {tevilo po{kodb na poti na delo
pa se je pove~alo za eno. Spodbudno
je, da se je zni`alo {tevilo izgubljenih
delovnih dni, saj je bilo zaradi
po{kodb pri delu izgubljenih 270
delovnih dni, v enakem obdobju leta

2007 pa 359. Pri skoraj 70 odstotkih
po{kodb gre za la`je po{kodbe rok,
predvsem prstov, ki so posledica
raznih stisnitev, udarcev in vreznin. 

DDeelloovvnnaa  oopprreemmaa
Z rednimi pregledi delovne opreme,
ro~nega elektri~nega orodja in prive-
zovalnih elementov je bila dose`ena
prek 98-odstotna skladnost delovne
opreme in privezovalnih elementov,
skladnost ro~nega elektri~nega orodja
pa je 96,5-odstotna. Nadaljujemo pre-
glede plinskih instalacij pri kon~nih
porabnikih, prav tako v skladu z zahte-
vami zakonodaje poteka pregled loka-
cij in izdelava elaboratov eksplozijske
ogro`enosti za posamezne obrate.

DDeelloovvnnoo  ookkoolljjee
Meritve delovnega okolja pravkar

potekajo po vseh obratih Taluma. Me-
rimo mikroklimo, hrup, osvetljenost,
prah in kemijske vplive na delovnih
mestih. Rezultati meritev bodo osnova
za revizijo ocene tveganja in nov pro-
gram za varnost in zdravje pri delu.

PPoo`̀aarrnnaa  vvaarrnnoosstt
Na podro~ju po`arne varnosti se je v
omenjenem obdobju leto{njega leta v
Talumu pripetilo 11 za~etnih po`arov
in en po`ar, skupaj 12 po`arov, kar je
za en po`ar manj kot v enakem obdob-
ju lani. Na podro~ju preventive je bilo
izdanih 25 dovoljenj za opravljanje
vro~ih del.

IInncciiddeennttnnii  iinn  iizzrreeddnnii  ddooggooddkkii
Leta 2005 smo za~eli spremljati in
zapisovati incidentne in izredne do-
godke, cilj ~esar sta prepoznavanje ter

zmanj{evanje potencialnih in dejan-
skih nevarnosti za nastanek po{kodb
pri delu, vplivov na okolje in po`arno
varnost. Aktivnosti se nadaljujejo tudi
letos, saj je bilo v prvi polovici leta
2008 zapisanih 97 izrednih in 125
incidentnih dogodkov.

KKaajj  nnaass  ~~aakkaa  vv  nnaasslleeddnnjjiihh  mmeesseecciihh??
Septembra bo opravljen vodstveni
pregled, v za~etku oktobra pa tudi
zunanja presoja za prehod na novo
verzijo standarda varnosti in zdravja
pri delu OHSAS 18001:2007. V sklopu
tega bo izvedena `e prej omenjena
revizija ocene tveganja, na osnovi
opravljene revizije bo izdelan nov pro-
gram za varnost in zdravje pri delu za
naslednje triletno obdobje.x
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Varstvo pri delu
v prvi polovici leto{njega leta

VARSTVO PRI DELU

IZTOK TRAFELA
FOTO: IVO ERCEGOVI]



Uprava in sindikat Taluma organizira-
ta udele`bo na 6. kolesarskem mara-
tonu POLI, ki bo v soboto, 6. septem-
bra 2008, v Mo{kanjcih pri Ptuju.
Prijava na maraton naj vsebuje: pri-
imek in ime udele`enca, natan~en
naslov s po{tno {tevilko in po{to, e-
po{tni naslov, letnico rojstva, {tevilko
majice, mati~no {tevilko in delovno
enoto. Zbrali se bomo ob 8. uri na
prireditvenem prostoru v Mo{kanjcih.

@eleno je, da pridete v Talumovih
kolesarskih dresih.
Start maksi maratona (55 km) bo ob
11. uri, start mini maratona (30 km) ob
11.20, start lahkega maratona (18 km)
pa ob 11.40. Po prevo`enem maratonu
bo dru`abni program.
Prijave bomo zbirali na portalu do
ponedeljka, 1. septembra 2008. Vse
druge informacije dobite pri Slavku
Krajncu.
Se vidimo na kolesu! x

SPO[TUJMO, OB^UDUJMO IN LJU-
BIMO IN VSE NAM BO LA@JE, ZATO
SI VZEMIMO ^AS ZA PRIJAZNOST,
SANJE IN LJUBEZEN. 

Leto 2008 je v znamenju Pekinga. O~i
sveta so uprte v medijski vrtiljak
mrzli~nih priprav na poletne olimpij-
ske igre in Slovenci izbiramo svoje
favorite, ki jih bomo poslali v svet, po
obljubljen bli{~ zlata, s pe~atom
Slovenije kot de`ele, ki veliko obeta.
^emu toliko pompa, ko pa se pravkar
na na{em pragu odvijajo druga~ne
olimpijske igre? Te so v na{o prestol-
nico privabile okoli 3000 atletskih

veteranov, starih od 35 pa vse do
zavidljivih 91 let, ki so pripotovali s
svojimi dru`inami in navija~i, da bi
ujeli utrip na{ih mest in za~utili
Slovenijo.
V petek zjutraj se prebijam skozi ljub-
ljanski zama{ek in zaman i{~em velike
table, ki bi napovedovale najve~ji
slovenski {portni dogodek letos. Tudi
naklju~ni mimoido~i mi niso v veliko
pomo~, saj me ob omembi Evacsa

samo debelo pogledajo, da zamahnem
z roko in odpeljem dalje. [ele na
Celov{ki cesti opazim oran`ne zas-
tavice, ki me srame`ljivo usmerijo
proti stadionu @AK, ki se bo za enajst
dni spremenil v tekmovalni vrve`. Na
stadionu vladata ~isto posebno
vzdu{je in energija, ki me skoraj v
trenutku posrka v tekmovalno mrzlico
in me prevzame, da sem {e ve~ dni po
dogodku povsem pod vtisi novih
spoznanj in `ivljenjskih izku{enj.
Ujela sem `e veliko atletskih tek-
movanj. Nekatera so bila ble{~e~a,
druga manj. Vsako je na neki na~in
posebno in pusti prijeten spomin, a
nobeno se me ni dotaknilo na tako
poseben na~in. Zakaj je Evacs
druga~en? Zato, ker je {armanten in
ker sem na tem tekmovanju prvi~
za~utila tisti znani rek, da je va`no
sodelovati in ne zmagati. 
Na stadionu vlada prijetno vzdu{je. V
zraku je poletje, sopara, v zraku je
napetost predtekmovalne mrzlice …
Nekdanji atleti si ponovno segajo v
roke, moj pogled ujame tiste iskrice v
o~eh, ko nekdanji tekmeci obujajo
spomine na ~as, ko so bila tekmovanja
njihov na~in `ivljenja in je vsaka
zmaga {tela. Ujamem smeh, solze v
koti~kih o~esa, veselje in prepletajo~e
besede, izre~ene v razli~nih jezikih. Na
tem posebnem kraju ni pomembna
barva ko`e, ni pomembna starost,
nista pomembna spol in jezik. Evacs je
druga~en svet, bolj topel, odprt in z
enim samim jezikom, ki se imenuje
atletika.
Spoznam veliko ljudi, vsak nosi svojo
zgodbo. Nekateri so bolj zlati, drugi
manj, nekateri so srebrni in bronasti, a
vsak spomin je del `ivljenja, del neke
zgodbe, ki bi se lahko zapisala in brala
v veliki nakladi … 

O~arala me je misel drobne atletinje,
ki se je v Ljubljano pripeljala s svojim
avtomobilom in je tekmovala v teku, v
kategoriji 69 let. Vpra{ala sem jo,
zakaj se je pri teh letih odlo~ila nasto-
piti na Evacsu in kaj jo je gnalo, da je
bila za to tekmovanje pripravljena
pripotovati iz Belgije. Tak{no dejanje
se mi je pri teh letih zdelo preve~
drzno in nekako sem morala izvedeti,
kaj je tisto nekaj, kar te `ene. Njena
misel me je povsem prevzela in se me
dotaknila do te mere, da sedaj gledam
na tekmovanja v povsem druga~ni
lu~i. »Ko si tekmovalec, si pod hudim
pritiskom. Od tebe veliko pri~akujejo
in sam sebe ne sme{ razo~arati.
Okolica izgine. Ostane{ sam s svojimi
mislimi, pri~akovanjem, tekmovalno
mrzlico … In ko zmaga{, dejansko ne
za~uti{ popolnoma tega sladkega
trenutka. Ker ne more{ verjeti, da se to
dogaja tebi … In ~eprav stoji{ na
stopni~kah in gleda{ publiko s solza-
mi v o~eh in velikim nasmehom, ne
~uti{ ni~esar, ne vidi{ ni~esar …
Trenutek odplava mimo tebe in vsi so
bolj veseli kot ti. Ti si samo sre~en, da
je za tabo in da nikogar nisi razo~aral.
[ele ~ez nekaj ~asa dojame{, da si
zmagovalec, in takrat te preplavi nez-
nansko veselje. [ele takrat za~ne{
slaviti.« V Ljubljano je pri{la zmagat.
Tokrat `eli stopiti na stopni~ko in se
smejati sebi, `eli za~utiti, kako je, ~e
gleda{ ljudi, ki ploskajo, in enostavno
ve{, da ploskajo tebi …
Upam, da ste za~utili razliko. Evacs je
druga~en in te spremeni. Podari ti
spomine tekmovalcev, podari ti tisti
poseben trenutek sre~e in spoznanje,
da starost ni ovira za kakovost `ivlje-
nja in da nikoli ni prepozno za drznost
in nove izzive … x
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NNeevvaarrnnoossttii  vv  ggoozzdduu

Najpogostej{e nevarnosti, ki pre`ijo
na gobarje v gozdu, so predvsem piki
insektov, pa tudi ugrizi gozdnih in
doma~ih `ivali.
Med insekti so najnevarnej{i klopi, saj
prena{ajo dve hudi infekcijski bolezni, 
meningitis in boreliozo. Pri ugrizih
`ivali pa se lahko oku`imo s steklino,
~e so bile `ivali seveda oku`ene.

KKllooppnnee  bboolleezznnii
V Sloveniji je raz{irjen klop iz vrste
Ixodes ricinus. Ugriz klopa je nevaren
za ~loveka, saj lahko prena{a nekatere
bolezni, pri nas predvsem klopni
meningoencefalitis in lymsko borelio-
zo. Povzro~itelj bolezni se lahko prek
larv, nimf in spolno zrelih klopov pre-
nese na ~loveka ali `ival. Vsak klop ni
oku`en! Klopi so predvsem v gozdni
podrasti, grmovju vla`nih me{anih
gozdov, v travi in celo na vrtu. Do nad-
morske vi{ine 600 m je veliko klopov,
v vi{jih legah jih je manj. Zgornja
meja, kjer jih {e najdemo, je 1600 m.
^lovek dobi klopa, ko oplazi npr.
grmovje in ga klop zazna s svojimi
~utili. Klopi so aktivni od pomladi pa
vse do jeseni. Zato se za~etni znaki teh
bolezni najpogosteje pojavijo v tem
obdobju leta. 

AAkkttiivvnnoosstt  kkllooppoovv
Klopi prezimijo v listju, v skorji
drevesnih debel in povr{inskih
zemeljskih plasteh. Br` ko se tempe-
ratura tal povi{a, postanejo aktivni.
Aktivnost klopov in njihovih razvojnih
stopenj je odraz klimatskih nihanj.
Mila zima in vla`na pomlad okrepita
dejavnost klopov. Nevarnost oku`be s
klopi traja `e od februarja pa vse do
novembra. 
KKaakkoo  ssee  ppoo  vvbboodduu  kkllooppaa  ookkuu`̀iimmoo??
Ko pride klop na ~loveka, poi{~e
primerno ne`no mesto, kjer se na ko`o
pritrdi tako, da porine svoj rilec
globoko v ko`o. Vbod ne povzro~i
bole~ine, saj ima slina klopa anestezij-
ski u~inek; vbodi so zato pogosto
neopa`eni, predvsem pri otrocih. ^e je
klop oku`en z virusom klopnega
meningoencefalitisa in/ali Borelio
burgdorferi, vbrizga s slino, medtem
ko sesa kri, povzro~itelja v ko`o gos-
titelja. Po vbodu oku`enega klopa se
oku`ba pri gostitelju ne razvije vedno,
lahko pa oku`ba poteka tudi brez
bolezenskih znamenj – asimpto-
matsko.

KKaakkoo  ssmmoo  zzaa{{~~iitteennii  pprreedd  ppooggoossttiimmii
vvbbooddii  kkllooppoovv??  
Le osebe, ki so bile oku`ene z virusom
klopnega meningoencefalitisa, so
za{~itene pred boleznijo. To so osebe,

ki so bolezen prebolele ali pa je
potekala oku`ba brez vidnih bolezen-
skih znakov, kar se lahko ugotovi s
krvno preiskavo. 

KKaakkoo  pprreepprree~~iimmoo  vvbboodd  kkllooppaa  iinn  kkaakkoo
kkllooppaa  ooddssttrraanniimmoo??  
Na sprehodih in izletih v naravo se
pred klopi za{~itimo z obla~ili, pri
katerih je ~im ve~ ko`e pokrite (dolge
hla~e, dolgi rokavi, {kornji, ruta ali
kapa).
Obla~ila naj bodo svetle barve, da
klopa na njih lahko opazimo. Nama-
`emo se z repelentom, katerega vonj
odganja klope. Po vrnitvi iz narave
natan~no pregledamo telo, se stu{i-
ramo in umijemo glavo. Obla~ila
dobro skrta~imo, ~e so pralna, jih ope-
remo. ^e pri pregledu telesa opazimo
klopa, ga ~im prej in previdno od-
stranimo s pinceto, ki jo kupimo v
vsaki lekarni.
Klopa ne odstranjujemo na silo, ker
bomo pri tem odtrgali samo njegov
zadnji del, klopova glava z rilcem pa
bo ostala v ko`i, kar lahko povzro~i
gnojenje. ^im hitreje klopa opazimo in
pravilno odstranimo, tem manj{a je
mo`nost oku`be. x
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Ob nabiranju gob, kostanjev, ki nas bodo
kmalu za~eli vabiti, ali na sprehodu skozi
gozd ne pozabite na nevarnosti, 
ki nas tam ~akajo

http://www.drustvo-bisernica.si/nevarnosti.htm
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SSLLOOVVAARR^̂EEKK:: ONS – OTO^EK PRED ZAHODNO [PANSKO OBALO (ISLA DE),
RAROTONGA – NAJVE^JI OTOK V COOKOVEM OTO^JU, HIOS – GR[KI OTOK
V EGEJSKEM MORJU, DRUMLIN – PODOLGOVAT ZAOBLJEN GRI^ IZ DRO-
BIRJA, MOISO – FRANCOSKI KO[ARKAR (JEROME, 1978), ANILIZEM – ZA-
STRUPITEV Z ANILINOM.

KRI@ANKA



VODA

VZEMITE MANJ.  IMEJTE VE^.


